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un rebranding de înviorare

10 ANI DE EXCELENŢĂ  
în Dreptul Penal al afacerilor





am dorit cu obstinație să vorbim din nou
despre Drept Penal în Legal magazin într-un
moment special, de bilanț și repoziționare a
unei societăți de avocatură cu merite
recunoscute în piața de profil. 
Casa bucureșteană de avocatură Hotca &
asociații a luat o pauză de respirație. 
S-a reconfigurat și a repornit la drum 
într-o formulă nouă, sub un alt nume –
Hotca, Neagu, Sitaru & asociații. a fost și
este un prilej anume de a ne bucura și de a
saluta restartul, determinarea și încrederea
unei echipe cu care am stat de vorbă pe
îndelete în paginile ediției. 
a fost o încercare să-i descoasem 
și să-i provocăm în termeni cordiali 
pe cei patru parteneri, să aflăm amănunte
despre vocația și cariera fiecăruia, dovedită
în ani prin lucrări științifice, distincții,
reuniuni de profil, inițiative și contribuții
editoriale, dar mai ales în pretoriu, alături
de clienții pentru care au știut dintotdeauna
să lupte exemplar. 
am considerat că este un moment propice
pentru a înțelege mai bine actualitatea,
discutând cu noul ministru al Justiției,
aflând gândurile președintelui Uniunii
Naționale a barourilor din România, 
luând pulsul din teritoriu într-o masă
rotundă virtuală, la care s-au așezat, 
cu o nesperată disponibilitate, decanii 
a cinci barouri din țară. 
am reușit să discutăm cu magistrați și
practicieni apreciați în comunitate, am dorit
să vedem care este importanța cunoașterii
și asumării legislației penale în domeniul
economic pentru manageri și felul în care
este privită și ierarhizată România în primul
Raport al Comisiei Europei privind situația
statului de drept. mai mult, am făcut un
scurt review al celor mai importante apariții
editoriale în materie.

În fine, fără să fim avocați, am pledat
indirect cauza lor - a celor dăruiți și rămași
neclintiți în crezul lor. Practicienii spun că
avocatura penalistă a fost și va rămâne un
„sport de contact” direct, atât cu clientul,
cât și cu instanța de judecată, cu
judecătorul de drepturi și libertăți, cu
judecătorul de cameră preliminară, dar și
cu organele de urmărire penală. Este o arie
de expertiză extrem de dificilă, care pune
presiune maximă pe practician, pe orizontul
de timp, pe client și pe aparținătorii celui
supus acuzațiilor sau judecății. Cauza poate
lua o turnură favorabilă sau dimpotrivă,
poate avea urmări dureroase pentru client.
De ce vorbim despre o misie grea? fiindcă
avocatului din această arie de practică i se
încredințează  valori aflate în ierarhia
socială – libertatea și averea. Cel în cauză se
simte amenințat, speriat și chiar agresat în
adâncurile sale intime, având o irepresibilă
nevoie de empatie, de încrederea că
apărătorul său se va bate și se va implica
hotărât pentru soarta sa.
avocatul penalist responsabil poate fi
confruntat cu drame impresionante; el este
permanent supus unor examene de
profesionalism și de conștiință. aceștia au
datoria de a face față presiunilor publice,
chiar și acelora cu implicații politice și
economice. Din acest motiv, reușitele din
domeniu cântăresc, poate, mai greu decât în
alte arii de specializare. Salutăm eforturile
breslei și susținem drumul său viitor!
Vom fi, pe mai departe, aproape de piața
de profil. Vom ține pumnii și vom face
vorbire despre performanță în materie ori
de câte ori vom găsi prilejuri. Vom ști să
înrămăm tablouri, să fim o mică pinacotecă.
Vă vom invita mereu, cu informația
adecvată, cu sufletul și vocabula, 
la fiecare vernisaj. 

de CriStiAN PAvel,
redactor-șef
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Numeroasele recunoaşteri
profesionale (premii şi
distincţii), venite de-a lungul
timpului, au răsplătit pe deplin
munca echipei ce stă în
spatele numelui. 
Ce spune fondatorul societății,
la acest moment zero, despre
această repoziționare? 
„am ajuns aici, foarte probabil,
prin devotamentul faţă de
fiecare cauză preluată,
indiferent de gradul său de
complexitate sau dificultate.
Pentru noi, în relaţia cu
partenerii nu există nivele de
importanță diferite ale
spețelor sau problemelor
juridice, deoarece toate sunt
tratate la fel, cu acelaşi
profesionalism.
filozofia noastră are la bază
interesul superior al clientului,
legalitatea şi determinarea
noastră în a-i pune la
dispoziţie cele mai eficiente
servicii juridice, străduindu-ne
neîncetat să răspundem
prompt nevoilor actuale ale
clienţilor, precum şi să le
oferim într-un mod susţinut
avantaje certe în sensul
preîntâmpinării riscului unor
potenţiale pericole ce s-ar
putea ivi în activitatea viitoare
a clienţilor noştri”, subliniază
avocatul coordonator, mihai
adrian hotca.

În decursul timpului am
alcătuit o echipă
multidisciplinară, care a
acumulat o vastă experienţă,
în special în domeniul
dreptului penal, dar şi în
domeniile conexe, iar astăzi
această echipă este capabilă să
ofere o paletă largă de servicii
juridice la cele mai înalte
standarde calitative.
Deopotrivă, societatea are
avocaţi colaboratori cu
experienţă, fiind implicată în

mai multe cauze care au
depăşit limitele dreptului
naţional.
Capacitatea hotca, neagu,
sitaru şi asociații de a
menţine deplina
confidenţialitate a cazurilor
încredinţate iar, la nevoie,
experienţa în buna gestionare
a relaţiei cu mass-media, au
conturat profilul unei societăţi
de avocatură serioase, având
un comportament ireproşabil,

discret şi care urmăreşte
întotdeauna să construiască
relaţii de lungă durată cu
partenerii săi.
Un alt avantaj al societăţii de
avocatură constă în aceea că
beneficiază de o acoperire
geografică ce îi permite să ne
ajutăm clienţii atunci când
aceştia au nevoie de noi.
astfel, de fiecare dată când a
fost solicitată, a răspuns
prompt oricărei provocări.
Echipa este construită în jurul

prof. univ. dr. mihai-adrian
hotca, teoretician recunoscut
în mediul juridic şi, totodată,
un avocat respectat de către
profesioniştii practicieni ai
dreptului. Pentru meritele sale
deosebite în domeniul teoriei
juridice, domnului prof. univ.
dr. mihai-adrian Hotca i s-a
conferit de două ori, în calitate
de coautor, respectiv în
calitate de unic autor, premiul
VINTILĂ DoNgoRoz, acordat

de Uniunea Juriştilor din
România, în anii 2012 şi 2017.
De asemenea, ca o
recunoaştere din partea
corpului profesional al
avocaţilor şi a comunităţii
juridice, prof. univ. dr. mihai-
adrian Hotca a fost ales în
calitate de consilier al baroului
bucureşti (în anii 2015 şi 2019)
şi vicepreşedinte al asociaţiei
Române de Ştiinţe Penale
(2018).
coordonatorul
departamentului de drept
penal este conf. univ. dr.
norel neagu, specialist
recunoscut de corpul
profesional, iar al
Departamentului de Drept
Privat este alexandru sitaru,
care se bucură de reputaţie în
domeniul practicii avocaţiale.
În cadrul Departamentului de
Drept privat un rol important îl
are Cristina Elena Hotca, de
experiența căreia acest resort
beneficiază. Printre ariile de
expertiză se numără Dreptul
asigurărilor, Dreptul familiei,
Contencios administrativ etc.
acestora li se alătură un grup
robust de avocaţi (Cristina
Hotca, Valentin Radu, alina
Tite, Diana Negru, marius Tite
s.a.).
Societatea deţine în portofoliu
atât clienţi de anvergură, cât şi

Hotca, Neagu, Sitaru şi Asociații -
un rebranding de înviorare
Hotca, Neagu, Sitaru şi Asociații, continuatoarea Hotca & Asociații, este o societate de avocatură 
care activează, în principal, în domeniul Dreptului Penal. După 10 ani de activitate derulată şi susţinută 
la un nivel profesional ridicat, a atins maturitatea necesară pentru a oferi clienţilor servicii avocaţiale integrate.
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clienţi mai mici. Totodată,
pentru experienţa dobândită
în domeniul dreptului penal, a
fost cooptată și de alte
societăţi de avocatură din
România şi din străinătate, în
scopul de a consilia, asista ori
reprezenta în conlucrare
profesională clienţii acestora
în afacerile judiciare de natură
penală.
activitatea derulată nu s-a
mărginit doar la consultanță,
asistență sau la reprezentarea
clienţilor ce sunt supuşi unor
anchete în curs ori sunt
inculpaţi în cauze aflate pe
rolul instanţelor de judecată, ci
s-a adaptat la tendinţele
pieţei, iar la cererea unei părţi
semnificative a clienţilor

noştri, societatea abordează
problemele și din perspectiva
prevenţiei. Tocmai de aceea,
printre altele, HNSa a elaborat
şi implementat programe de
integritate, adaptate nevoilor
companiilor şi domeniului în
care-şi desfăşoară
activitatea, acceptate şi
apreciate de organisme
internaţionale.
În acelaşi spirit, vechea formă
de organizare a desfăşurat
campanii de informare sau
instruire, la nivelul angajaţilor
şi managerilor organizaţiilor
colaboratoare, în care a
abordat diferite teme de
interes, apte să avertizeze
asupra potenţialelor pericole
la care se expune compania şi

să ajute la atenuarea riscurilor.
În același timp, societatea și-a
concentrat activitatea pe
efectuarea unor investigaţii
interne organizaţionale cu
scopul de a identifica
vulnerabilităţile companiilor
colaboratoare, corelativ cu
găsirea soluţiilor optime
pentru rezolvarea problemelor
sau ieşirea din impas. Cu alte
cuvinte, HNSa a înțeles că, în
anumite cazuri, reuşita poate
avea şi alte soluţii în afara
Parchetului sau a sălii de
judecată.
„Elementele menţionate, fără a
fi exhaustive, ne sprijină în
afirmaţia că suntem o echipă
ce oferă clienţilor servicii
profesionale eficiente, legale şi

fiabile pentru gestionarea
problemelor extrem de
sensibile ale acestora, atât de
natură penală, cât şi de natură
reputațională. Hotca, Neagu,
Sitaru şi asociaţii este una
dintre puţinele societăţi de
avocatură care are în portofoliu
activităţi care ţin de
managementul juridic al
situaţiilor de criză”, comple -
tează av. mihai adrian hotca.
În plus, argumentele societății,
în noua sa formulă, o
poziţionează ca pe o soluţie
viabilă, inclusiv atunci când
miza juridică este foarte mare,
întrucât întrunește experienţa,
resursa umană şi logistică ce îi
permit să facă faţă unor
provocări de cel mai înalt nivel.
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Sunteți un teoretician, dar și un
practician unanim recunoscut
în mediul juridic, autor sau co-
autor al numeroase cărți de
specialitate. Printre acestea se
numără: „Dicționar de drept
penal” (2004); „Codul penal.
Comentarii și explicații” (2007);
„Noul Cod penal comentat”
(2016). De unde aplecarea dvs.
predilectă pentru Dreptul penal,
de unde impulsul de a
aprofunda această ramură a
științelor juridice?

Vă mulțumesc pentru
frumoasele cuvinte de mai
sus! Dacă ceea ce spuneți
dumneavoastră cu privire la
recunoașterea profesională
concordă măcar în parte cu
realitatea, mă declar onorat de
acest fapt și în egală măsură
mă simt obligat să fac în
continuare același lucru. Postul
de preparator pe care l-am
câștigat prin concurs fiind
acela de Dreptul Penal –
partea generală, volens nolens
am alunecat spre această
ramură de drept. Predilecția s-
a manifestat treptat, începând
cu anii 2000, deși la început,
ca avocat, m-am ocupat de
cauze judiciare diverse, fără a
urmări o specializare sau alta.
Cred că și activitatea cu
studenții a contribuit la

înclinația spre ramura
Dreptului Penal, eu fiind
preocupat să le ofer cât mai
multe informații utile, astfel că
am adâncit cercetarea în
această sferă a Dreptului, cu
toate că, din când în când, am
trecut și în alte materii juridice
(Drept contravențional,
insolvență etc).  

Sunteți fondatorul și
coordonatorul societății de
avocatură Hotca, Neagu, Sitaru
& Asociații, organizație care
duce mai departe renumele
câștigat de fosta formă de
organizare, Hotca & Asociații.
Cum s-ar putea spune, pe scurt,
„povestea” Hotca & Asociații?
Ce v-a determinat să optați
pentru reorganizare și
rebranding într-un domeniu
complicat și competitiv, cum
este cel în care v-ați probat
vocația?

Domeniul avocaturii este unul
dinamic, în evoluție, iar în
ultimii ani am asistat chiar la o
accentuare a schimbărilor.
Legislația este din ce în ce mai
stufoasă, cazuistica tot mai
diversă și nevoile clienților
sunt foarte variate. Toate
acestea au condus la nevoia de
a atrage în echipă noi membri,
inclusiv la nivel de conducere.

Arta avocatului rezidă în deprinderea
specială de a adapta experiența profesională
la fiecare speță în parte, la specificul fiecărui
client și la alte împrejurări relevante
interviu cu dl. prof. univ. dr. miHAi ADriAN HotCA, fondator și partener coordonator al Hotca, Neagu, Sitaru & Asociații  SCA
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fără a neglija sau minimaliza rolul
celorlalți colegi, în ultimii ani, doi
dintre ei s-au remarcat prin
contribuții esențiale la dezvoltarea
și menținerea calității activității.
aceștia sunt: conf. univ. dr. Norel
Neagu – șeful Departamentului de
Drept penal – și alexandru Sitaru –
șeful Departamentului de Drept
privat. Pentru meritele lor
profesionale și loialitatea dovedită,
le-am propus și au acceptat să
devină parteneri-asociați. Totodată,
ca o recunoaștere formală a
contribuției lor, am convenit să
completăm denumirea societății,
astfel că HoTCa & aSoCIaȚII a
devenit HoTCa, NEagU, SITaRU &
aSoCIaȚII. Noua formă a societății
noastre nu este altceva decât o
transformare a celei anterioare,
menită să recunoască efortul unor
colegi și, totodată, să ofere cadrul
pentru prestarea unor servicii
juridice de bună calitate.

Când ați absolvit facultatea de
Drept, aveați deja proiectată ca scop
profesia de avocat, sau luați în
calcul și alte posibile arii de
practică – magistrat, de exemplu?

În timpul studenției, am oscilat în
ceea ce privește alegerea între
profesiile juridice. De pildă, în anul
II eram hotărât să dau examen în
magistratură, deoarece credeam că
am calitățile necesare să fiu
procuror. apoi mi-am dorit să fiu
judecător. Însă, după obținerea
licenței în drept, am ales să exercit
nobila profesie de avocat și, în
paralel, cea de cadru didactic în
învățământul juridic superior.
fiecare profesie juridică are felul ei
de atracție sau aspecte
neatrăgătoare, de aceea cred că
alegerea profesiei este un act cu
puternice nuanțe personale, pe
care orice individ îl percepe din altă
perspectivă. În ceea ce mă privește,

deși inițial am oscilat în mod
vârtos, după ce am decis ce vreau,
considerând totodată că mi se și
potrivește, pot spune că nu am
niciun regret. Dimpotrivă, cred că
am ales rezonabil și în concordanță
cu particularitățile mele. 

v-ați reorganizat și repoziționat ca
societate de avocatură la 10 ani
distanță de momentul pornirii la
drum în carieră pe cont propriu și,
practic, acum marcați un deceniu 
de excelență în domeniul Dreptului
Penal al Afacerilor. excelența rezidă
în succesele cazurilor pe care
le-ați gestionat, în rezultatele dvs. 
în plan științific, în bogata dvs. 
arie de acoperire – prin apariții
editoriale, la catedra universitară, 
în evenimente de profil din țară și
străinătate. Ce v-a marcat în mod
distinct, mai mult și mai mult, 
în acești 10 ani de activitate?

Îmi este imposibil să fac o ierarhie,
dar pot menționa câteva lucruri,
fără însă ca ordinea în care le voi
expune să fie una care să indice
importanța acestora. Spre
exemplu: mă bucură și, totodată,
mă face să trăiesc un confort
moral deosebit faptul că serviciile
prestate de către mine și echipă
sunt evaluate pozitiv de către
clienți; sunt măgulit când sunt
oprit pe stradă de foști studenți
care îmi spun că-și aduc aminte cu
plăcere de cursurile mele; mă face
realmente fericit faptul când
cineva îmi spune că mi-a citit o
carte etc.
Vreau să vă mărturisesc că, una
dintre mulțumirile mele, ca ins
care-mi derulez activitatea în
domeniul Dreptului, este aceea că
am privilegiul să interacționez cu
oamenii în desfășurarea activității
profesionale, astfel că, într-o
oarecare măsură, orice relaționare
este marcantă în felul ei și încerc
să învăț tot timpul.

Noua formă 
a societății
noastre nu este
altceva decât 
o transformare a
celei anterioare,
menită să
recunoască
efortul unor
colegi și,
totodată, să ofere
cadrul pentru
prestarea unor
servicii juridice
de bună calitate.
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Cum ați caracteriza din 
punct de vedere profesional, 
„la foc automat”, pe ceilalți trei
parteneri ai societății? 
Ce îi definește ca specialiști, 
pe care puncte forte
individuale ale domniilor 
lor mizați în general?

Iarăși mi-ați adresat o
întrebare grea, dar voi încerca
să fac față provocării
dumneavoastră. Norel Neagu
– „profesionist desăvârșit în
Drept penal”. Cristina Elena
Hotca – „partener de nădejde,
în drept și în viața
extrajuridică”. alexandru
Sitaru – „profesionalism și
loialitate”.

Ce s-a schimbat și se va
schimba, odată cu brandul, în
viziunea și abordarea Hotca,
Neagu, Sitaru & Asociații?

Nimic esențial, deoarece
viziunea și abordarea vor
rămâne aceleași, schimbările
putând fi considerate un fel
de înviorare. Cu alte 
cuvinte, substanța societății
noastre se păstrează.
Schimbările privesc, în primul
rând, structura internă a
formei de organizare, iar în al
doilea rând, ele vizează
configurația partenerilor din
societate. acestea sunt mai
degrabă ajustări necesare ca
urmare a extinderii activității,
care se impunea a fi
optimizată, și a lărgirii echipei
societății noastre. De
asemenea, prin modificările
survenite, am dorit să
certificăm faptul că oricare
din echipa de avocați poate,
dacă are meritele necesare,
să urce în carieră și să
coordoneze activități și alți
colegi avocați.   

Aveți o experiență relevantă 
în această arie de practică
avocațială. Care sunt la ora
actuală cele mai grele
provocări ale pieței de
avocatură penalistă?

Una dintre provocări este cea
generată de pandemia
nemiloasă care a îngrozit
lumea, deoarece de aproape
un an au fost suspendate sau
limitate drastic multe activități
economice, sociale, culturale și
sportive, printre care s-a
numărat și activitatea
judiciară, astfel că impactul
asupra avocaturii de business
autohtone a existat în mod
evident și s-a manifestat cu
intensitate similară celor
observate la nivelul economiei.
Restricțiile privind deplasarea
persoanelor și a circulației
mărfurilor au generat volens
nolens un recul economic
vizibil. 
o altă provocare deloc ușoară
vine din zona necesității
implementării unor acte
normative ale Uniunii
Europene, în materia
protecției integrității
organizațiilor, spălării banilor,
fraudelor financiare, protecției
datelor cu caracter 
personal ș.a. 
La cele de mai sus, aș adăuga
și imperativul reglementării
corespunzătoare a domeniului
informatic,  noilor tehnologii și
a inteligenței artificiale. După
era globalizării, care a eșuat,
asistăm la era internetului și,
iată, bate la ușa istoriei era
inteligenței artificiale, întrucât
se poate constata cu evidență
că omul postmodern folosește
din ce în ce mai mult mașinile
inteligente. omul de azi
socializează din ce în ce mai
puțin în chip clasic, respectiv

fizic, adică față în față, și din ce
în ce mai mult la distanță, prin
intermediul facilităților oferite
de noile tehnologii. foarte
mulți oameni, indiferent că
sunt tineri, de vârsta a doua
sau chiar a treia (aici procentul
este mai scăzut), suferă de
dependență cronică de telefon
(nomofobie) sau de
dependență cronică de
internet.

iar aventura tehnologică 
este departe de a se fi încheiat.
Cum vedeți viitorul, din acest
punct de vedere?

Utilizarea atât de frecventă a
dispozitivelor informatice va
produce, în viitorul nu prea
îndepărtat, schimbări majore
pe planul relațiilor sociale,
fiind apropiată ziua despre
care vorbea albert Einstein (în
care tehnologia va fi mai
importantă decât relațiile
interumane). Nu tot ceea ce
este nou este și bun, chiar
dacă face (probabil, dar numai
pentru o perioadă de timp)
viața omului mai simplă, mai
ușoară sau mai lungă. Dacă
omul va folosi tot mai des
mașinile inteligente, indiferent
că va dori sau nu, se va
schimba și va deveni
dependent de ele și, poate, la
un moment dat, va fi controlat
de acestea. Ce va urma după
momentul în care omul va
depinde total de inteligența
artificială? Se poate
presupune, în mod rezonabil,
că în acel moment omul își va
pierde libertatea și, probabil,
mai târziu, existența terestră.
Pentru a evita acest lucru,
omul trebuie să manifeste
diligență și să asigure
reglementarea aspectelor cu
risc potențial pentru

umanitate, generate de noile
tehnologii și dezvoltarea
inteligenței artificiale.
Progresul nu este un scop în
sine, ci este numai un simplu
mijloc pentru atingerea altor
țeluri, precum fericirea,
securitatea și pacea mondială.

Pentru că nu avem destul
spațiu pentru a dezbate toate
lucrările de care se leagă
numele dumneavoastră, ne
vom mai opri la două: „ghidul
penal al omului de afaceri”
(2015) și „ghidul omului de
afaceri – Cunoașterea și
prevenirea riscurilor de natură
penală” (2019). De ce
considerați că au nevoie de un
ghid cei care se aventurează 
în mediul de business?

Sunt multe motive. oamenii
de afaceri și toți cei care
activează, într-o formă sau
alta, în lumea afacerilor, au
nevoie de un bagaj minim de
informații despre legislația din
domeniul penal, cu posibil
impact în ceea ce privește
derularea activităților
economice. Întreprinzătorii
trebuie să știe câte ceva
despre evaziunea fiscală,
spălarea banilor, fraudarea
fondurilor europene, faptele
de corupție ș.a. – respectiv să
cunoască legislația penală
relevantă pentru domeniul
afacerilor, pentru a acționa în
scopul prevenirii riscurilor de
natură penală și al gestionării
acestora, dacă problemele
penale au apărut. 
Un ghid scris de oameni cu
experiență în domeniu este un
instrument mai mult decât
folositor pentru antreprenori
și toți cei implicați în maniere
diferite în activitatea
economică.
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Cum se împacă o conștiință,
presupusă limpede, a avocatului
apărător, cu una tulbure, a unui
client acuzat de infracțiuni mai mult
sau mai puțin grave? Cum pledează
iscusit și dezinvolt avocatul într-o
cauză penală în care vinovăția
clientului este evidentă?

Nu există o rețetă sau un ghid care
să poată fi folosit pentru a
răspunde la prima parte a întrebării
dumneavoastră. acesta este și
motivul pentru care se vorbește
despre arta avocatului. Este, 
într-adevăr, o deprindere specială
aceea de a putea să adaptezi
experiența profesională la fiecare
speță în parte, la specificul fiecărui
client și la alte împrejurări
relevante.
Este nobilă sau onorabilă apărarea
exercitată de un avocat în favoarea
unei persoane care este acuzată că
a comis o infracţiune foarte gravă?
De exemplu, dacă este acuzată că a
ucis oameni prin acte teroriste, a
săvârşit infracţiuni contra
umanităţii, a violat, a comis trafic
de droguri etc. Un prim răspuns, pe
care-l auzim imediat și hotărât, ce
parcă reverberează fără încetare în
societate, este acela că astfel de
persoane, acuzate de infracțiuni
foarte grave, nu merită să
beneficieze de serviciile unui
avocat. 

Care este explicația acestei reacții? 

Explicația unei asemenea reacții
sociale rezidă în faptul că membrii
societății sunt oripilați de conduita
teroriștilor, criminalilor, violatorilor
sau traficanților de droguri. Cu cât
un comportament antisocial este
mai grav, cu atât nivelul de
repudiere este mai ridicat,
putându-se vorbi despre o relație
strânsă între cele două fenomene.
Cu alte cuvinte, reacția societății
față de faptele antisociale este, de

regulă, direct proporțională cu
gravitatea acestora. mai mult, în
cazul faptelor foarte grave, 
reacția socială este negativ
disproporționată, fiind vădită o
dorință de exemplaritate. Totul
pleacă de la impactul generat în
societate de săvârșirea faptelor
grave. Un act terorist sau un viol
produc automat în societate un
efect similar cu cel generat de un
cutremur. Societatea se cutremură
aproape la propriu și vrea să-l
excludă de îndată pe ticălos din
sânul său.

Are și ticălosul dreptul la apărare?

Un al doilea răspuns, la întrebarea
dumneavoastră inițială, aflat
foarte probabil în minoritate, este
acela că și cei mai periculoși
oameni au dreptul la serviciile
profesionale ale unui avocat.
făcând un efort, pentru a ne
detașa de atmosfera creată de
imaginea unor fapte antisociale
grave, vom constata că există mai
multe motive care susțin teza că
orice om are dreptul la apărare
garantat conform legii.

există mai multe
motive care
susțin teza că
orice om are
dreptul la
apărare garantat
conform legii.
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Care ar fi acele motive?

În primul rând, simpla acuzare
a unei persoane că a săvârşit
infracţiuni, fie ele dintre cele
mai grave, nu reconfigurează și
nici nu atenuează principiul
prezumţiei de nevinovăţie,
care poate fi infirmat numai
printr-o hotărâre de
condamnare definitivă. aș
îndrăzni să spun că dreptul la
apărare este necesar a fi
recunoscut și garantat cu atât
mai mult în cazurile în care
sunt formulate acuzații grave,
deoarece și riscurile unei erori
judiciare sunt mai mari, în
special din perspectiva
sancțiunilor ce se pot aplica.
În al doilea rând, orice
persoană, indiferent de
gravitatea acuzaţiei ce i se
aduce, are toate drepturile
prevăzute de lege în favoarea
persoanelor suspecte sau
inculpate. Prezumţia de
nevinovăţie rămâne în
picioare, chiar dacă există
dovezi clare de vinovăţie şi
chiar dacă acuzatul recunoaşte
comiterea faptelor ce
constituie obiect al acuzaţiilor,
până la data când hotărârea
de condamnare trece în
puterea lucrului judecat.
În al treilea rând, aproape fără
excepție, indivizii care comit
fapte abominabile sunt în
parte produsul societății în
care s-au născut, au crescut și
au fost educați. În acest
context, cred că este potrivită
butada: orice societate are,
într-o oarecare măsură,
infractorii pe care-i merită! În
sprijinul acestei vorbe de
spirit, pot fi aduse argumente
grele, precum sunt statisticile
privind condamnările din
statele cu educație și mediu
social avansate (de exemplu,

Japonia sau finlanda), unde se
închid închisori, în timp ce în
celelalte se construiesc astfel
de stabilimente.

mai există și problema
etichetelor sociale. odată ce 
un om e “ștampilat” ca fiind
“rău”, cu greu mai poate el să
schimbe percepția publică.

graba cu care se pun
etichetele sociale relevă
nivelul de înțelepciune la care
a ajuns un popor. Dacă vrem

cu adevărat să aflăm povestea
din spatele faptelor grave și
vom analiza cu atenție
biografia fiecărui făptuitor,
vom găsi multe complicități
imputabile familiei (ori lipsei
acesteia), grupului social în
care a crescut sau instituțiilor
statului. Să nu uităm de
gesturile papei francisc, care
frecvent vizitează deținuții. De
pildă, în Vinerea mare (după
ritualul catolic), papa spală și
sărută la propriu picioarele
unor deținuți.

Care este rolul esențial 
al avocatului, față de toate
aceste probleme?

avocatul este un specialist în
drept, chemat în ajutor de
către oamenii care au
probleme juridice. Într-adevăr,
termenul avocat provine din
latinescul advocatus și
înseamnă „cel chemat în
ajutor”. avocatul nu poate fi
echivalat în niciun caz cu
avocatul diavolului, ci este pur
și simplu advocatus, adică
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profesionistul care sprijină sau
consiliază pe cei aflați în dificultate
juridică, fie în calitate de petenți,
fie de intimați, sau pe cei care au
alte probleme de natură juridică.
Dacă ar fi să facem o paralelă cu
instituția advocatus diaboli, care
desemnează persoana însărcinată
cu cercetarea (investigarea) celor
propuși spre canonizare, pentru a fi
relevate aspectele negative din
trecutul cercetaților, am putea
spune că, în procesul judiciar
modern, procurorul este avocatul
Diavolului (advocatus diaboli), iar
persoana care asigură apărarea
celui investigat este avocatul
Domnului (advocatus dei).

În calitate de profesor universitar
doctor, activați ca lector la institutul
Național pentru Pregătirea și
Perfecționarea Avocaților, așadar
predați unor cursanți avizați. mai
mult, la universitatea Nicolae
titulescu, al cărei rector sunteți,
predați studenților Dreptul la
catedră. Cum apreciați „generația
care vine din urmă”, există un
rezervor de tineri avocați care să
ducă mai departe cu succes
tradițiile acestei bresle?

Indiferent de generație, tinerii au
aceleași țeluri sau năzuințe: să fie
fericiți și să aibă succes. Noi, cei de
la catedră, purtăm responsabilitatea
transmiterii unor elemente pozitive,
pe care să le aibă ca repere toată
viața. Succesul „generației care vine
din urmă” este dependent de ce
facem noi, cei cu experiență în
domeniu, adică de ceea ce le
oferim, putându-se spune că
realizările lor sunt parțial și ale
noastre. Să nu uităm, însă, că pe
umerii noștri apasă și răspunderea
eșecului tinerilor. Realist privind
lucrurile, cel puțin din perspectiva
mea, constat că există condițiile să
fie asigurată continuitatea în nobila
profesie de avocat.

uniunea Juriștilor din românia v-a
acordat în două rânduri (2012 și
2017), premiul viNtilă DoNgoroz,
care poartă numele celebrului
profesor universitar de Drept penal,
rămas în istorie prin cercetările sale
științifice și în domeniu. o distincție
care onorează, dar și obligă. Cum a
schimbat această distincție viziunea
dumneavoastră despre drept, este o
responsabilitate care apasă?

Nu sunt un tip care să se schimbe
esențial după primirea unui premiu
sau a unei recunoașteri
profesionale. Probabil, după
onorantele distincții, am devenit
mai tenace în activitatea
profesională și, sigur, am trăit și
trăiesc în continuare un sentiment
de confort intelectual.

Sunteți un apreciat eseist, dar și un
fin observator al realităților din viața
personală și profesională, din
cabinet și din pretoriul tribunalelor,
ați publicat cărți de maxime și
aforisme bine primite de public la
editura „universul Juridic”. Cum
reușiți să vă gestionați timpul
pentru a face față tuturor
comandamentelor?

Scrierile mele extrajuridice nu sunt
altceva decât manifestări ale
pasiunii pure, pe care de câțiva ani
o satisfac prin intermediul
condeiului. Indiferent ce scriu în
afara activității profesionale, o fac
doar din plăcerea de a evada din
când în când din universul juridic.
Sunt fidel ideii că omul, în general,
dar mai ales cel care exercită o
profesie, are nevoie de repausuri
sabatice, în scopul evadării
temporare din cutia socio-profe -
sională specifică, pentru a observa
şi analiza lumea în plenitudinea ei.
aşa am început să las, pentru
perioade relativ scurte,
preocupările de natură strict
juridică şi să scriu despre sistemul

ticăloşit, statul paralel, complexe,
frustrări, dileme, paradoxuri, 
modestie, empatie, incompetenţă,
liber-arbitru, temperament,
caracter şi despre multe alte
subiecte care pentru mine sunt
relevante, în principal, din
perspectiva omului ataşat de
societatea din care face parte şi, în
subsidiar, ca fructe oprite sau
exotice faţă de me niul oferit de
profesia de jurist.

Dincolo de activitățile specifice
meseriei de avocat, dedicați timp și
unor scurte studii sociologice.  Am
citit pe blogul dumneavoastră un
interesant articol care tratează
diversele tipuri de adicții, specifice
lumii actuale: adicția de venitul
periodic, de rețelele de socializare,
adicția de fotbal etc. realist vorbind,
credeți că omul modern poate
scăpa de aceste „droguri sociale”?

așa este, am scris despre anumite
dependențe. De scăpat de ele,
omul deja postmodern nu cred că
poate, dar să le țină în frâu, cred cu
tărie că-i este la îndemână. De fapt,
acesta este mesajul meu, și anume
că oricine poate să iasă din corsetul
adicțiilor, dacă reușește să
transpună în practică ideea că nu
lucrurile sau oamenii ne supără, ci
doar credem că așa se întâmplă.

există un pariu personal pe care vă
străduiți să-l câștigați în perioada
care urmează? Cum vă reprezentați
viitorul personal și pe cel al
societății pe care ați fondat-o?

Nu joc la zaruri viața mea
profesională și cu atât mai mult
viața personală, astfel că îmi
propun să fac lucrurile cu
temeinicie. abordarea mea poate fi
sintetizată astfel: „omule, ești
muritor, dar nimic din ceea ce-i
omenesc să nu-ți fie străin și lasă
măcar o urmă pe unde treci!”.

oricine poate să
iasă din corsetul
adicțiilor, dacă
reușește să
transpună în
practică ideea 
că nu lucrurile
sau oamenii ne
supără, ci doar
credem că așa
se întâmplă.

Succesul
„generației care
vine din urmă”
este dependent
de ce facem noi,
cei cu experiență
în domeniu,
adică de ceea 
ce le oferim,
putându-se
spune că
realizările lor
sunt parțiale 
și ale noastre. 
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Avocatura penalistă este misie
grea. este o arie de expertiză
extrem de dificilă, care pune
presiune maximă pe practician,
pe orizontul de timp, pe client și
pe aparținătorii celui supus
acuzațiilor sau judecății.
Avocatul penalist responsabil
poate fi confruntat cu drame
impresionante, cu examene de
conștiință, cu presiune publică,
chiar cu implicații politice și
economice. fiind coordonatorul
Departamentului de Drept
Penal din cadrul societății, 
se poate spune că asupra dvs.
cade greul. Cum (vă) împărțiți
rolurile și misiunile? 

avocatura de penal presupune
o presiune enormă și o
responsabilitate pe măsură.
Clienții vin la noi așteptându-
se la soluții pentru probleme
foarte grave, care pot merge
până la pierderea libertății.
Interesele acestora pot fi
convergente cu cele ale
organelor judiciare sau
divergente de la acestea. Se
poate crea o presiune
mediatică, politică, economică
sau socială asupra unui dosar
sau asupra unei spețe și toate
necesită un răspuns adecvat și
imediat.
În ultimii ani am fost
confruntați cu o cazuistică din
ce în ce mai diversă și mai
complexă, unde este dificil să
desemnezi un singur avocat să

se ocupe de dosar. oricum,
politica noastră este să
repartizăm cel puțin doi
avocați pentru fiecare dosar.
Coordonarea între avocații
care lucrează la un dosar este
esențială, strategia de apărare
trebuie să fie unitară, logică și
asumată. activitatea de
coordonare este importantă,
pentru că trebuie să alegi
echipa care să se ocupe de
dosar în funcție de
particularitățile speței,
cerințele clientului, calitățile
fiecărui avocat, modul de
abordare și șansele de reușită.
apoi trebuie să urmărești
îndeaproape evoluția, pentru a
vedea dacă strategia inițială se
respectă ori apar noi date,
care necesită o adaptare sau
modificare a strategiei. La final
trebuie să evaluezi dacă
rezultatul a fost cel prevăzut
inițial sau nu, și să iei măsurile
în consecință.

Sunt abordările unui caz o temă
de analiză în colectiv, sau
fiecare avocat decide singur
planul pe care îl urmează?

În general, dosarele mai
complexe se discută în colectiv
lărgit, din două motive. Primul
este schimbul de idei, care
determină conturarea
strategiei de apărare. al doilea
este familiarizarea tuturor
avocaților din echipă,

indiferent de rolul și poziția
lor, cu dosare complexe. Să nu
uităm că rolul nostru este
acela de formatori, care nu se
exercită numai la universitate
în raport cu studenții, ci și în
cadrul echipei de avocați pe
care am format-o la societatea
noastră. Dosarele mai simple
se discută numai cu avocatul
desemnat pentru dosarul
respectiv, care are apoi
obligația să informeze avocatul
de rezervă pe dosar asupra
principalelor elemente ale
strategiei de apărare. În
același timp, trebuie să fim
foarte atenți să păstrăm un
echilibru între nevoia de
consultare în cadrul echipei și
capacitatea fiecărui avocat de
a lua decizii pe loc, în situații
neprevăzute, în interesul
clientului.

Acoperiți o gamă largă de
asistență și reprezentare, aveți
în portofoliu toate categoriile
de cauze, atât în ceea ce
privește latura penală, cât și
latura civilă. există un echilibru
între reprezentarea pe care 
o acordă firma clienților 
din aceste două cauze? 

Echipa a ajuns la stadiul în
care putem oferi clienților
servicii integrate. Cauzele
noastre sunt în principal de
natură penală, dar oferim
servicii specializate și în

dreptul muncii, drept civil,
contencios administrativ și
fiscal, drept contravențional,
insolvență sau asigurări. Există
clienți ale căror probleme
vizează numai latura penală,
dar și clienți care au o
multitudine de probleme
juridice care necesită
cunoștințe de specialitate din
mai multe ramuri ale
dreptului. Există, de asemenea,
clienți ale căror probleme
vizează numai latura civilă, iar
nu în ultimul rând, există
clienți care încearcă să prevină
o situație în care problemele
lor ar putea căpăta o conotație
penală. În sprijinul acestora
din urmă, am creat un ghid al
omului de afaceri, care a ajuns
deja la a doua ediție și care
este foarte apreciat. avem
multe societăți pentru care
acordăm consultanță, tocmai
în ideea protejării acestora de
eventuale probleme penale,
pentru că în acest domeniu
tentația de optimizare a
activității este firească, astfel
că eventualele conotații
penale ale unei astfel de
optimizări a afacerii pot scăpa
unui întreprinzător obișnuit și
chiar unui avocat specializat în
alte ramuri ale dreptului. 
Deși politica noastră este de
dezvoltare multidisciplinară a
echipei de avocați și avem un
departament de drept privat
capabil să ofere consultanță

„Dacă ar fi să aleg o singură virtute,
aș alege onestitatea”
interviu cu conf. univ. dr. Norel NeAgu, 
coordonatorul Departamentului de Drept Penal din cadrul Hotca, Neagu, Sitaru & Asociații
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de cel mai înalt nivel și
reprezentare în instanță pentru
toate categoriile de clienți,
societatea noastră este axată în
principal pe cauzele penale,
specializare pentru care am devenit
cunoscuți în piață.

Sunt cauzele penale mai rare decât
cele civile? generează acestea
venituri mai mari pentru casele 
de avocatură?

Cauzele penale sunt evident mult
mai rare decât cele civile pe piață.
Privită din afară, piața de penal
reprezintă un miraj pentru mulți

avocați și am întâlnit multe cazuri
de reprofilare către piața de penal.
Concentrarea mare de avocați în
ultimii ani pe această piață, care
inițial a fost un domeniu de nișă, a
dus la o concurență care a
determinat o profesionalizare din
ce în ce mai mare a serviciilor în
beneficiul clienților.
În ceea ce privește generarea de
venituri din cauze penale în raport
cu cele care provin din cauzele
civile, răspunsul nu este atât de
simplu. Depinde foarte mult de
compunerea echipei de avocați, de
specializarea lor profesională și de
poziția lor pe piață. Societățile de

avocatură de top care oferă servicii
integrate au venituri mult mai
consistente din cauze civile, pe
când cele care se află undeva la
media pieței pot constata faptul că
veniturile din penal, pe fiecare
cauză în parte, le depășesc cu mult
pe cele din civil. Dar în același timp,
portofoliul de clienți de penal este
semnificativ mai redus decât cel
din cauze civile. 

În care dintre cele două 
domenii, civil și penal, activează 
cu precădere societatea
dumneavoastră?

În ceea ce ne privește, am ales să
oferim servicii în special în cauzele
penale și am devenit cunoscuți
pentru acest lucru în piață datorită
formării profesionale universitare,
atât coordonatorul societății, cât și
subsemnatul fiind cadre didactice
universitare cu specializarea drept
penal. Recunoașterea pe piață vine
de la sine cu multă muncă,
constanță, seriozitate și implicare,
astfel că la acest moment putem
spune că în ceea ce ne privește,
majoritatea clienților care ne
abordează vizează specializarea
noastră în domeniul penal, iar
veniturile consistente ale societății
provin de la această categorie de
clienți.  

Printre procedurile asumate 
de societatea dumneavoastră 
se regăsesc redactarea de cereri
adresate CeDo, consultanța 
în extrădare și proceduri
transnaționale. Cât de bine 
este adaptată legislația
românească la realitățile 
europene, în această privință?

Cauzele penale se remarcă prin
două intruziuni majore asupra
drepturilor persoanei: atingerea
adusă patrimoniului prin măsurile
asigurătorii în timpul procesului

Cauzele penale
sunt evident
mult mai rare
decât cele civile
pe piață. Privită
din afară, piața
de penal
reprezintă un
miraj pentru
mulți avocați și
am întâlnit multe
cazuri de
reprofilare către
piața de penal.
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penal, sau măsurile de
siguranță de confiscare luate la
finalizarea procedurilor, și
atingerea adusă dreptului la
libertate prin măsurile
preventive, luate în cursul
procesului, sau sancțiunile
privative de libertate. În
același timp, globalizarea
afacerilor și libertatea de
circulație au dus la o
internaționalizare a dreptului
penal, mecanismul natural de
reacție a societății fiind de
găsire a resorturilor de
cooperare între autoritățile din
diferite state pentru
protejarea intereselor
cetățenilor proprii. astfel de
intenții lăudabile pot duce însă
la o încălcare disproporționată
a drepturilor menționate mai
sus. În aceste situații, legislația
sau reacția autorităților, după
caz, trebuie corectată pentru
restabilirea echilibrului și
respectarea principiilor
statului de drept, iar aceste
aspecte se pot corecta inclusiv
prin plângeri adresate Curții
Europene a Drepturilor
omului.

În noul context, în care lumea
parcă devine tot mai mică,
transformându-se parcă într-un
imens „sat planetar”, se
îmbunătățește și cooperarea
instituțională la nivel
internațional?

Datorită globalizării, dar mai
ales datorită intrării în
Uniunea Europeană, în ultimii
ani am asistat la o creștere
exponențială a cazurilor de
cooperare judiciară
internațională în materie
penală, plecând de la
extrădare, mandat european
de arestare, recunoașterea
hotărârilor străine și transferul

persoanelor condamnate și
mergând până la aplicații
punctuale, cum ar fi ordinul
european de anchetă sau
comisia rogatorie
internațională. Este inevitabil,
atunci când discutăm despre
cooperarea între autorități din
state diferite, în lipsa
armonizării legislației penale și
chiar și în această din urmă
situație, să apară probleme în
aplicare, cu implicații asupra
drepturilor patrimoniale și
libertății persoanelor. aici
intervine rolul avocatului, care
trebuie să protejeze interesele
clientului și să apeleze la toate
pârghiile legale pentru
remedierea lacunelor
legislative.

Cum se prezintă, sub aceste
aspecte, legislația din
românia?

În ceea ce privește legislația
penală română, aceasta este în
general una din cele mai
reformiste din Uniunea
Europeană, iar nivelul de
protecție a drepturilor
persoanelor vătămate,
suspecților sau inculpaților în
procesul penal este unul care
ne plasează în topul ierarhiei
europene. Este însă adevărat
că indicatorul unei normalități
legislative și judiciare este dat
de punerea în aplicare, în
practică, a drepturilor
prevăzute pe hârtie, iar aici
rolul avocatului, ca un garant
al împiedicării unor eventuale
abuzuri, este esențial. 

Așadar, putem spune că avem
legi bune. Sunt ele și bine puse
în aplicare?

aceasta nu înseamnă că totul
este perfect în legislația

românească de implementare
a prevederilor europene în
materie. Există și situații
punctuale în care
implementarea lasă de dorit,
fiind preluate dispoziții
europene fără precizia juridică
necesară respectării
previzibilității legii, dar și
situații în care soluțiile
legislative nu sunt adaptate la
specificul realităților naționale.
și aici avocatul poate să
intervină, inclusiv prin
convingerea instanțelor să
adreseze întrebări preliminare
Curții de Justiție a Uniunii
Europene, pentru a analiza
conformitatea legislației
naționale de implementare cu
legislația europeană, principiile
care decurg din tradițiile
comune ale statelor membre
și Carta Drepturilor
fundamentale a Uniunii
Europene.   

Cum se creează legătura dintre
societatea de avocatură și
client? vin clienții la
dumneavoastră pe seama unor
recomandări, a unei bune
vizibilități publice și a
excelentei reputații a firmei,
sau pur și simplu vă oferiți
serviciile atunci când
întrevedeți oportunități?

Este de esența oricărei afaceri
private să-ți oferi serviciile
atunci când întrevezi o
oportunitate. Este ceva normal
în condițiile unei piețe
concurențiale, dar este o
activitate la care recurgem din
ce în ce mai rar. 
În mod normal, clienții noștri
vin pe seama unor
recomandări ale altor clienți,
ale unor colegi avocați și chiar
ale unor magistrați cu care am
interacționat la nivel

profesional de-a lungul
carierei. Este însă evident că și
reputația profesională și
vizibilitatea publică joacă un
rol în decizia clienților de a
apela la serviciile noastre.
Toate aceste metode nu fac
însă decât să îți aducă clientul
la ușă. Soluțiile oferite pentru
problemele acestora,
dedicarea profesională și nu în
ultimul rând, „chimia
personală”, sunt factori care
contribuie la alegerea lor de a
rămâne alături de noi.

Cum vă calculați pașii în
implementarea strategiilor?
Pentru că vă confruntați,
probabil, cu situații complexe,
care diferă de la caz la caz.

Ca în orice afacere, trebuie să
îți adaptezi soluțiile la
cerințele actuale ale pieței, dar
mai ales la cele viitoare.
Posibilitatea de a prevedea o
viitoare criză, sau de a-ți
orienta serviciile spre o
viitoare cerere, sunt aspecte
esențiale, care determină o
pregătire anticipată și serioasă
a echipei, pentru a face față
provocărilor, fără improvizații
de moment, care nu pot da
rezultate pe termen lung.
acestea sunt aspecte care
aduc robustețe echipei și
această pregătire ne-a ajutat
să trecem și prin perioadele
de expansiune a pieței de
acum câțiva ani, dar mai ales
prin situația  de criză și
reașezare a pieței, datorată
realităților sociale și
economice generate de
pandemia actuală. Clienții
noștri au apreciat faptul că am
fost alături de ei, venind cu
soluții pentru problemele lor
de salvare a afacerii proprii, în
aceste momente dificile.  
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Dacă vorbim despre clienți – cât de
fideli sunt aceștia în general unei
anume societăți de avocatură? există
și în acest domeniu, cel al asistenței
juridice, volatilitate și indecizie?

Ca în orice domeniu, există atât
volatilitate, cât și indecizie, dar în
ceea ce ne privește, aceste aspecte
constituie excepția care confirmă
regula oferirii unor servicii
profesionale de calitate în interesul
clientului. De regulă, clienții sunt
foarte bine informați în ceea ce
privește serviciile pe care le oferim
și ce doresc de la noi, în momentul
în care ne contactează. Iar în ceea
ce îi privește pe cei indeciși, am

observat de-a lungul timpului că
onestitatea în analiza situației
acestora și lipsa de „coafare” a
posibilelor soluții ne-au adus
beneficii pe termen lung, chiar dacă
pe termen mediu și scurt au dus la
pierderea unor potențiali clienți.
Este normal, atunci când libertatea
sau averea acestora este în joc, să
cântărească foarte atent care este
avocatul sau echipa de avocați pe
care o doresc alături, în depășirea
problemelor create de afacerile lor
judiciare. Încercăm să fim aproape
de clienții noștri atât profesional,
cât și personal, astfel că aspectele
de volatilitate sunt cvasiinexistente
în relația noastră cu aceștia. 

vă ajută în plan profesional, pe dvs.
și pe colegi, legăturile apropiate cu
universitatea româno-Americană,
lăcaș universitar unde predați?

Legătura între avocatură și mediul
universitar este o relație cu două
sensuri. Pe de o parte, experiența
practică ajută enorm în activitatea
didactică, fiecare aspect teoretic
fiind dublat cu exemple practice,
care duc la înțelegerea mai
profundă de către studenți a
instituțiilor fundamentale ale
dreptului penal. Legătura constantă
cu practica ajută la formarea
acestora în spiritul realității pe care
o vor întâlni după absolvirea

Principiile care
guvernează
activitatea
noastră la Hotca,
Neagu, Sitaru &
Asociații sunt
confidențialitatea,
profesionalismul,
integritatea
profesională și
legalitatea
activității.
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facultății, iar nu pe baza unui sistem
ideal, așa cum acesta există pe
hârtie și este imaginat de legiuitor
la edictarea normelor juridice.
Pe de altă parte, cunoștințele
teoretice și contactul permanent cu
materia la universitate ne ajută
enorm în pregătirea dosarelor și
crearea strategiei de apărare în
activitatea de avocat. faptul că
putem argumenta soluții diverse
din mai multe puncte de vedere
creează o imagine de ansamblu
atât asupra posibilelor soluții, cât și
asupra posibilei strategii a părții
adverse, indiferent dacă aceasta
este Parchetul, sau un coleg avocat. 

Cât de importantă este, 
în practică, activitatea desfășurată
în plan didactic?

Experiența didactică mai ajută și în
formarea echipei de avocați, plecând
de la stagiari și continuând cu
formarea continuă a avocaților
definitivi, dar și în explicarea
problemelor juridice clienților pe
înțelesul  acestora. Nu în ultimul
rând, contactul cu reputați
teoreticieni sau practicieni, cu care
suntem colegi la universitate, duce
la schimbul reciproc avantajos de
idei teoretice și practice. Iar
pasiunea pentru transmiterea
cunoștințelor și formarea unei
generații viitoare de juriști pe
principii sănătoase sunt două din
motivele principale care mă
determină să-mi desfășor activitatea
didactică în cadrul Universității
Româno-americane, unde am
întâlnit foarte mulți tineri pasionați
de dreptate și dornici de cunoaștere.

Societatea Hotca, Neagu, Sitaru &
Asociații are ca motto adagiul latin
„iustitia domina et regina omnium
virtutum est” („Justiția este stăpâna
și regina tuturor virtuților”). 
Care considerați că este cea mai 
de preț virtute a unui avocat?

Legislația reflectă normele de
conduită în societate, iar justiția
trebuie să prezerve respectarea
acestor norme de conduită și
implicit a valorilor sociale care se
regăsesc în acestea.  De aici motto-
ul nostru, „Iustitia domina et regina
omnium virtutum est”. Principiile
care guvernează activitatea noastră
la Hotca, Neagu, Sitaru & asociații
sunt confidențialitatea,
profesionalismul, integritatea
profesională și legalitatea
activității. Un avocat trebuie să
posede o sumă de calități
profesionale și personale, care să îl
facă potrivit pentru exercitarea

profesiei cu probitate și demnitate,
în calitate de partener esențial în
actul de justiție. 

și totuși, dacă ați alege 
o singură virtute?

Dacă ar fi să aleg o singură virtute,
aș alege onestitatea. Integritatea
profesională înseamnă să fii sincer
cu tine însuți, fără de care nu poți fi
fericit în exercitarea profesiei. De
asemenea, sinceritatea în relația cu
clienții ne-a adus beneficii
importante de-a lungul anilor și o
apropiere de mulți dintre aceștia,
apropiere care a depășit simpla
relație profesională. 

inevitabil, între avocat și organele
judiciare apar divergențe de opinii,
de scopuri chiar. Cum gestionați
această luptă? Până la urmă, 
este o luptă.

Nu în ultimul rând, onestitatea în
raport cu organele judiciare a dus
la crearea unor relații profesionale
bazate pe respect reciproc,
esențiale într-o societate normală
și civilizată. onestitatea face ca
divergențele de opinii să rămână
acolo unde le este locul, în sala de
judecată, soluționate prin decizia
judecătorului, iar nu transpuse în
dispute personale care transcend
actul judiciar. Integritatea
profesională este o stradă cu dublu
sens, iar la capătul care mă
privește, veți găsi întotdeauna o
persoană receptivă, indiferent de
mesajul care vine din direcția
opusă. și am observat că în
majoritatea covârșitoare a relațiilor
personale și profesionale care se
formează inerent în profesia
noastră, calitățile pe care le expui
în exterior sunt cele care ți se
întorc de la parteneri și
interlocutori. De aceea, aș aprecia
că onestitatea este principala
calitate care mă caracterizează.

Coordonarea
între avocații 
care lucrează 
la un dosar este
esențială,
strategia de
apărare trebuie
să fie unitară,
logică și
asumată.
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v-ați alăturat societății Hotca,
Neagu, Sitaru și Asociații la
începutul acestui an, ca
partener. Ce v-a determinat 
să faceți acest pas și ce planuri
de viitor ați conturat?

Propunerea de asociere nu 
mi-a aparținut nici mie și nici
domnului Norel Neagu, ci a
fost lansată la sfârșitul anului
2019 chiar de către domnul

profesor Hotca. a fost o mare
onoare pentru noi.
m-am bucurat mult când
domnul profesor Hotca mi-a
propus să devin partenerul
său, după un parcurs
profesional personal foarte
strâns legat de domnia sa. am
realizat cât ne-a apreciat
domnia sa în anii din urmă.
știam bine că prețuia munca
mea și a colegului meu, Norel

Neagu, însă nu m-am gândit
niciodată că aș putea deveni
partenerul dumnealui, mai
ales că probitatea și
profesionalismul desăvârșit de
care dă dovadă domnul
profesor, alături de rigoarea
impusă în munca depusă în
fiecare caz în parte, nu te fac
să te gândești vreodată că ai
putea să devii partenerul
dumnealui. Când lucrezi cu cel

mai bun maestru, vrei mereu
să-i calci pe urme, dar parcă
niciodată nu-l ajungi din urmă.
așadar, pasul despre care ați
dorit să discutăm reprezintă,
de fapt, pe de o parte, munca
și loialitatea noastră față de un
mare om de drept și, de
cealaltă parte, încrederea și
recunoașterea pe care
profesorul de drept le-a
arătat-o ucenicilor săi.

Ca avocat, ați gestionat cazuri
complexe de evaziune fiscală,
spălarea banilor și corupţie, 
ați acordat consultanță 
și asistență juridică unor
companii importante din
domeniul producţiei de
mobilier, vânzărilor auto,
distribuției de medicamente,
dispozitivelor medicale,
construcţiilor, industriei 
de gaze, agriculturii ș.a. 
În ce domenii v-ați confruntat
cu cele mai dificile cazuri?

majoritatea cauzelor noastre
au o complexitate sporită, iar
fiecare prezintă
particularitățile sale, în funcție
de domeniul din care provine.
Însă, cu toate acestea, nu aș
putea identifica un domeniu
care să ne fi dat bătăi de cap,
deoarece experiența și
cunoștințele profesionale ne-
au făcut să găsim soluții
optime, fie și în cele mai
dificile cazuri.

„tinerii avocați au întotdeauna
nevoie de seniori cu experiență”
interviu cu av. AleXANDru SitAru, Partener, Hotca, Neagu, Sitaru și Asociații
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Sunteți coautor al lucrării „ghidul
omului de afaceri. Cunoașterea și
prevenirea riscurilor de natură
penală”, care tratează consecinţele
penale ale activităţii economice
ilicite, fiind destinată, în principal,
oamenilor de afaceri. Cum apreciați
că a evoluat, în ultimii ani,
infracționalitatea în mediul de
business din românia? Am intrat,
din acest punct de vedere, mai
adânc în uniunea europeană, sau
mai avem cale lungă?

odată cu trecerea timpului,
majoritatea oamenilor de afaceri au
părăsit capitalismul sălbatic și,
învățând din greșeli, au evoluat spre
un mediu de business situat la
standarde occidentale. Nu cred că
oamenii de afaceri români sunt mai
puțin pregătiți decât cei din țările
puternic industrializate, ci doar că nu
au beneficiat de timpul necesar care
să le așeze afacerile, așa cum au
beneficiat occidentalii. Noi ne aflăm
încă la prima generație ce a dezvoltat
business-uri libere și, neavând
modele de urmat, oamenii de afaceri
au alunecat ușor în capcanele pieței
și fluctuațiilor legislative. 
Tocmai din acest motiv am simțit
nevoia să ne aducem contribuția în
vederea preîntâmpinării unor
acuzații cu valențe penale, printr-o
lucrare accesibilă tuturor oamenilor
de afaceri, care să-i îndrume și să-i
atenționeze despre posibilele
încălcări ale legii penale în
activitatea lor curentă.
Ultimii ani au adus o scădere a ratei
infracționalității în mediul de
business, iar una dintre explicații
este securizarea afacerilor prin
creșterea măsurilor de prevenție.
Personal, am observat o creștere a
preocupării managerilor companiilor
în implementarea politicilor de
integritate care au menirea să
protejeze organizațiile, printre
altele, de pericolul încălcării
normelor penale.

Sunteți, totodată, coautor al lucrării
„infracţiuni prevăzute în legi
speciale” (ediţia a 4-a), care prezintă
în mod exhaustiv infracţiunile
reglementate de alte acte normative
decât Codul Penal. Care sunt, 
în linii mari, acestea?

În edițiile 4 și 5 ale acestei lucrări,
eu am tratat infracțiunile din
domeniul proprietății intelectuale.
acest domeniu capătă o importanță
sporită în contextul în care unii
dintre noi au nevoie să-și securizeze
ideile și operele, mai cu seamă într-
un mediu concurențial acerb, în
care acestea, deseori, sunt ca niște
cărți deschise ce pot fi ușor copiate.
materialul referitor la proprietatea
intelectuală realizează o trecere în
revistă a tuturor infracțiunilor din
această sferă, fiind în pas cu
ultimele modificări legislative, și
oferă celor interesați un ghid care
să-i ajute să se adapteze cerințelor
în domeniu și, totodată, să le fie
îndrumar în apărarea creațiilor
intelectuale realizate.

Hotca & Asociații, azi Hotca, Neagu,
Sitaru și Asociații, a implementat
programe de etică și integritate în
cadrul unor companii care activează
în diverse domenii, cum ar fi
distribuția de aparatură medicală,
construcții, tipografie și publicitate,
export de piese grele, auto,
producție de mobilier. Într-un mediu
concurențial tot mai acerb, în care
jucătorii din piețe vor permanent 
să se extindă, uneori fiind tentați 
să neglijeze regulile de fair-play,
care sunt riscurile abaterilor de la
normele de etică și integritate?

Într-adevăr, am implementat
programe de etică și integritate în
cadrul unor organizații ce își
desfășoară activitatea în diverse
domenii.
După integrarea lor nu am
înregistrat probleme majore, fiindcă

programele au fost bine definite pe
specificul companiilor respective și
au reușit să își atingă scopul de
prevenție ori de detectare a
problemelor ivite la nivel
organizațional. 
Tot mai mulți oameni de afaceri au
înțeles utilitatea programelor de
integritate și au manifestat
deschidere cu privire la
implementarea politicilor adecvate
în cadrul organizațiilor pe care le
conduc, mai ales că derapajele de la
normele de etică și integritate
conduc, cel mai adesea, către
probleme de natură penală,
financiară sau reputațională.
Evitarea unor asemenea situații a
devenit prioritate pentru
conducătorii companiilor, fiindcă în
multe circumstanțe, apariția
evenimentelelor ce aduc atingere
eticii sau integrității a însemnat și
destructurarea, sub o formă sau
alta, a organizației pe care o conduc.

În viața oricărei firme pot apărea
așa-numitele „situații de criză”, 
de diferite naturi. În acele cazuri, 
de cele mai multe ori, este chemat
avocatul. Ce face, în primul moment,
acesta? 

Dincolo de prezentarea realizată de
către reprezentanții organizației cu
privire la situația din cadrul acesteia,
avocatul trebuie să evalueze, cu
propriul sistem de cunoștințe și
valori, care este natura și amploarea
crizei traversate de societatea
respectivă.
astfel, o evaluare proprie a
împrejurărilor la nivel
organizațional apare absolut
necesară, constituind un punct de
plecare spre identificarea
problemelor și efectelor juridice pe
care le pot genera acestea. 
Doar în baza unor analize complexe
și obiective, avocatul poate să
ofere soluțiile adecvate pentru
ieșirea din situația de criză.   

„Când lucrezi 
cu cel mai bun
maestru, vrei
mereu să-i calci
pe urme, dar
parcă niciodată
nu-l ajungi din
urmă.”

tot mai mulți
oameni de
afaceri au
înțeles utilitatea
programelor 
de integritate 
și au manifestat
deschidere cu
privire la
implementarea
politicilor
adecvate 
în cadrul
organizațiilor pe
care le conduc,
mai ales că
derapajele de la
normele de etică
și integritate
conduc, cel mai
adesea, către
probleme de
natură penală,
financiară sau
reputațională.
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Ce sarcini de ordin particular primiți
în cadrul firmei? v-ați dedicat mai
mult unei anume arii de expertiză
sau acoperiți mai multe domenii?

orientarea către o singură arie de
expertiză poate crea, deopotrivă,
avantaje și dezavantaje.
Incontestabil, avantajele se
regăsesc în faptul că îți poți
canaliza energia și pasiunea doar
asupra ramurii respective și atunci
vei reuși să oferi tot ce este mai
bun în materie. Însă această
abordare prezintă și unele
inconveniente. 
Din această cauză, noi am depus
mereu efort să cuprindem o arie de

expertiză cât mai largă, așa încât să
rezolvăm problemele clienților
dintr-o perspectivă complexă.
Suntem convinși că un avocat, ori o
echipă de avocați, ce deține
cunoștințe în mai multe domenii de
activitate, poate oferi servicii
integrate clientului care îi cere
sfatul. Să luăm exemplul în care
clientul se adresează avocatului
specializat în materie fiscală cu o
problemă complexă, ce are impact
în desfășurarea activității societății
sale. Dacă avocatul în speță va
analiza chestiunea supusă atenției
doar din perspectiva legislației
fiscale, și realizează, să spunem, o
optimizare fiscală, este posibil ca

organizația respectivă să fie la
limita săvârșirii unei infracțiuni de
evaziune fiscală.
Tocmai din acest motiv consider că
o ramificare a cunoștințelor
sporește valoarea avocatului,
acesta fiind capabil să ofere o
viziune cât mai completă asupra
cauzei supusă atenției.  

Cum se simte un avocat tânăr 
într-un colectiv tânăr? tinerețea 
și pasiunea reușesc să devanseze
experiența și tactul seniorilor?

În popor se spune: Cine nu are
bătrâni să-și cumpere. această
expresie poate fi cheia întrebării
dumneavoastră. Dacă avocatul
tânăr are un maestru bun, foarte
probabil va veni o vreme când va
atinge succesul. Desigur, această
șansă trebuie dublată de munca și
disciplina avocatului tânăr.
Cu alte cuvinte, determinarea
avocatului tânăr spre reușită îl
poate conduce spre drumul
profesional visat, însă trebuie să
aibă modelul potrivit, fiindcă în
nenumărate rânduri am constatat
că experiența poate fi mai presus
de entuziasmul începătorului.
Experiența și tactul nu sunt
atribute legate neapărat de
vechimea în profesie, ci sunt
corelate cu parcursul și activitatea
profesională anterioară, cu
educația și gradul de cultură al
fiecărei persoane.
bunăoară, în unele situații,
tinerețea poate fi sinonimă cu lipsa
de experiență, atunci când un
avocat tânăr are la dispoziție doar
cunoștințele dobândite în timpul
anilor de studii, ori pentru
depășirea examenului de admitere
sau definitivare în profesie. 
În concluzie, socotesc că tinerii
avocați au întotdeauna nevoie de
seniori cu experiență, cărora să le
calce pe urme pe drumul
succesului.

Personal, 
am observat o
creștere a
preocupării
managerilor
companiilor în
implementarea
politicilor de
integritate care
au menirea să
protejeze
organizațiile,
printre altele, 
de pericolul
încălcării
normelor penale.



Lucrarea „Inteligența Artificială, dreptul penal și sistemul
de justiție penală. Amintiri despre viitor” reprezintă o
noutate absolută în planul doctrinei juridice române,
o carte eveniment. autoarea, conf. univ. dr. av.
laura stănilă, abordează curajos un subiect
modern, de maximă actualitate – contingența
Inteligenței artificiale cu dreptul penal și cu justiția
penală, asociind în demersul său de cercetare două
elemente aparent ireconciliabile: pe de o parte
Inteligența artificială – acest instrument universal, aflat în
plină ascensiune, care este zugrăvit de IT-iști drept soluția tuturor
problemelor și sarcinilor sociale, un fel de Piatră filosofală a
viitorului - și dreptul penal și sistemul de justiție penală pe de altă
parte – două „bastioane” străvechi, ce se lasă cu greu cucerite de
futuriștii înarmați cu algoritmi și calculatoare.
Studiul abordează majoritatea problemelor legate de tripla posibilă
valență a Inteligenței artificiale în conexiunile sale cu contingentul
justiției și al juridicului penal:
Inteligența artificială ca posibil subiect
de drept penal, Inteligența artificială ca
mijloc de comitere a infracțiunii și
Inteligența artificială ca instrument de
realizare a justiției penale.  
Lucrarea este împărțită pe șase capitole
precedate de o parte introductivă de
contextualizare, în care este prezentată
dimensiunea actuală a fenomenului
Inteligenței artificiale în planul relațiilor
sociale. În primul capitol - Ce este
Inteligența Artificială? – este
prezentată evoluția Inteligenței
artificiale, este definită Inteligența
artificială și sunt prezentate sistemele
de Inteligență artificială, tipurile
acesteia, algoritmi și tipuri de învățare
automată. 
În capitolul al doilea - Inteligența
Artificială și Dreptul penal -  autoarea
pleacă de la curentul doctrinar inițiat
de gabriel Hallevy, profesorul israelian de drept penal, ale cărui
lucrări în domeniul Inteligenței artificiale și dreptului penal sunt
cunoscute la nivel mondial. 
Capitolul al treilea - Inteligența Artificială și sistemul de justiție
penală – este dedicat prezentării și analizei instrumentelor de

Inteligență artificială în sistemul de justiție penală:
utilizarea instrumentelor de evaluare a riscului penal,

utilizarea Inteligenței artificiale în investigația
criminalistică (chatbotul Sweetie și alte instrumente
de detectare a criminalității), utilizarea
instrumentelor de Inteligență artificială în

managementul riscului penal, fiind prezentate și
riscurile utilizării acestora, precum și compatibilitatea

lor cu principiile care guvernează procesul penal
modern. 

Capitolul al patrulea - Justiția electronică – este dedicat prezentării
și explicării conceptului de justiție electronică, autoarea
preocupându-se în premieră în România de delimitarea sensului
unor termeni precum justiția telematică, justiția digitalizată,
justiția informatică și justiția electronică. 
În capitolul al cincilea - Inteligența Artificială: pilula efervescenței
strategiilor de dezvoltare internaționale și europene - autoarea

analizează cele mai importante inițiative
privind digitalizarea la nivel internațional și
european.
Ultimul capitol este destinat concluziilor și
predicțiilor: viața de zi cu zi este
influențată dramatic și constant de către
Ia - de la utilizarea programelor gPS, la
alegerea restaurantului, de la obținerea de
informații cu privire la prognoza meteo, la
evaluarea stării de sănătate și, iată, la
detectarea criminalității.
Este evident că a sosit momentul să ne
adaptăm atât viața, cât și cadrul legislativ,
pentru a fi la curent cu tehnologia, trebuie
să găsim cele mai bune soluții legale
pentru a răspunde corect la orice
vătămare sau periclitare a valorilor sociale
care poate apărea în coexistența noastră
cu Ia.
Este evident că momentul în care vor fi
introduse noi secțiuni în Codul Penal și
Codul de Procedură Penală ale statelor,

dedicate răspunderii penale a Inteligenței artificiale sau
procedurilor ce trebuie parcurse pentru urmărirea penală a
Inteligenței artificiale, este încă departe, însă un lucru este cert:
aceste discuții nu mai sunt demult de domeniul science-fiction, 
ele făcând parte din realitatea noastră socială și juridică.

„inteligența Artificială, dreptul penal 
și sistemul de justiție penală. 
Amintiri despre viitor” - o carte eveniment
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faceți parte dintr-o echipă
puternică, Hotca, Neagu, 
Sitaru & Asociații, un nume 
cu rezonanță în domeniul
avocaturii. Această poziție
implică responsabilități
însemnate. Care sunt
principalele provocări 
și ce satisfacții profesionale
aduce munca într-o societate
cu prestigiu?

a face parte dintr-o societate
de prestigiu este o mare
responsabilitate, pentru că
trebuie să contribui la
consolidarea și, totodată, la
dezvoltarea poziţiei create,
ceea ce nu este întotdeauna
uşor. Provocările vin atât în
relaţia cu clienţii, dar si  cu
instanţele de judecată. În
primul rând, una dintre
provocări este aceea de a
convinge clientul să-ţi acorde
încrederea că vei face tot ce e
posibil pentru soluţionarea
problemelor sale,  în condiţii
cât mai avantajoase pentru el,
fără să-i poţi promite un
rezultat anume, pentru că
decizia judiciară nu îţi aparţine.
În al doilea rând, în ceea ce
priveşte instanţele de judecată,
provocarea este aceea că va
trebui să găseşti soluţii
interpretând dispoziţiile legale,
să te faci înţeles, să convingi
judecătorul cu argumentele
tale, chiar şi atunci când simţi
că balanţa se poate înclina şi în

defavoarea ta. Satisfacţiile
profesionale sunt o urmare a
provocărilor de care vorbeam.
Cu cât acestea sunt mai dificile,
cu atât realizările sunt mai
importante. 

una dintre competențele
dumneavoastră vizează
asigurările. managerii 
din această piață spun că
potențialul e imens, dar
departe de a fi atins. Care ar fi
direcțiile de creștere și ce
trebuie să se întâmple pentru
ca insurance-ul românesc să
se apropie de nivelul din țările
europene dezvoltate?

Nu aş putea să mă pronunţ
asupra unor analize cu privire
la dezvoltarea pieţei de
asigurări, dar din punctul de
vedere al avocatului care
activează în acest domeniu,
cred că este necesară o mai
mare disponibilitate a
societăţilor de asigurări în
soluţionarea pe cale amiabilă a
litigiilor care, de prea multe
ori, sunt lăsate în seama
instanţelor de judecată. Şi mă
refer la dosare care au ca
obiect despăgubiri atât
materiale, cat şi morale, care
ajung să fie recuperate de
către păgubit după o perioadă
foarte lungă de timp, ceea ce
diminuează foarte mult
încrederea în operatorii din
acest domeniu. 

„Cu cât provocările sunt mai dificile, 
cu atât realizările sunt mai importante!”
interviu cu av. CriStiNA HotCA, membru fondator Hotca, Neagu, Sitaru & Asociații



23fEbRUaRIE 2021 eDiŢiA A XXXii-A
www.legAlmAgAziN.ro LEgaL magazIN

Profil De SoCietAte lA tiNerețe

Ce așteptați de la Autoritatea 
de Supraveghere financiară (ASf), 
în sensul dezvoltării sectorului
asigurărilor?

aşteptările de la aSf, în calitatea sa de
autoritate de reglementare si control
în domeniul asigurărilor, sunt legate
de acte normative care să diminueze
problemele cu care se confruntă
acum piaţa asigurărilor, iar acestea se
văd în numărul foarte mare de
reclamaţii adresate acestei instituţii. și
poate sancţiuni mai drastice pentru
nerespectarea termenelor de plată şi
a penalităţilor de întârziere. 
La cele de mai sus, aş mai adăuga
necesitatea clarificării poziţiei
service-urilor auto în lanţul celor
implicaţi în contractul de asigurare,
acestea nefiind considerate creditori
de asigurări potrivit Legii nr.
213/2015, astfel că sunt puse în
situaţia imposibilităţii recuperării
contravalorii serviciilor prestate unui
păgubit al unei societăţi de
asigurare aflate în faliment.

un alt palier pe care vă desfășurați
activitatea privește relațiile de
muncă, un domeniu complicat, 
cu multe disensiuni între patronate,
sindicate, angajați. Ce credeți 
că ne lipsește, la acest capitol, 
pentru a ne situa alături de statele ue
cu economii avansate?

În relaţiile de muncă este foarte
important ca legislaţia de
specialitate să aibă în vedere
particularităţile autohtone, din
punct de vedere economic, juridic,
social. Este de dorit ca relaţia dintre
angajat si angajator să se bazeze pe
încredere reciprocă, dar si pe
dispoziţii foarte clare, care să
sancţioneze ambele părţi când acest
lucru nu se întâmplă. Cred că se
simte necesitatea unor norme care
să protejeze mai mult angajatul, în
relaţiile de muncă, de eventuale
măsuri abuzive ale angajatorului.

Dreptul familiei este o altă arie 
de practică la modă, dar și foarte
frământată, cu multe schimbări
legislative în toată lumea, asupra
căreia vă exercitați competențele. În
opinia dumneavoastră, românia ține
pasul cu exigențele pe plan mondial?

Din punctul meu de vedere,
România este conservatoare în ce
priveşte relaţiile de familie. Pe de o
parte, deşi există legislaţie în
materia convenţiilor matrimoniale,
soţii sunt reticenţi în a încheia un
astfel de act, care ar simplifica mult
lucrurile în situaţia unui eventual
divorţ. Pe de altă parte, nu avem o
reglementare în materia comunităţii
de bunuri în materia concubinajului,
existând doar unele proiecte de acte
normative.

Încercări foarte grele înfruntați,
probabil, în litigiile din contencios.
este statul român unul înțelegător,
cooperant față de contribuabilii săi,
persoane fizice și juridice?

materia contenciosului administrativ
implică o paletă foarte largă de litigii
cu diverse instituţii ale statului,
unele mai cooperante, altele mai
puţin. acest lucru se întâmplă fie din
cauza concepţiei pe care acestea o
au cu privire la contribuabil, fie din
cauza legislaţiei care, cel puţin în
materie de taxe şi impozite, a
devenit din ce în ce mai greoaie, de
multe ori de neînţeles şi chiar cu
dispoziţii contradictorii. La acestea
se adaugă şi durata foarte mare a
proceselor în materie, mai ales la
instanţele superioare.

Cum ați decis să vă dedicați
profesiunii de avocat? 
Dacă nu ați fi fost avocat, 
ce altă meserie ați fi practicat?

Pentru mine avocatura a venit după
14 ani de activitate în calitate de
consilier juridic, ceea ce m-a ajutat

foarte mult, pentru că am acumulat
multă experienţă în acea perioadă.
am făcut pasul în avocatură
considerând că pot să mă implic şi
în alte materii, pe care nu aveam
cum să le abordez în calitate de
consilier juridic, dar şi pentru
libertatea pe care ți-o oferă această
profesie. În copilărie îmi doream să
fiu învăţătoare, iar mai târziu
profesoară. aşa că, dacă nu eram
avocat, cu siguranţă aş fi fost cadru
didactic.  

Cât de complicat este să vă practicați
profesia cot la cot cu soțul, 
care vă este și șef? Se inversează
rolurile acasă?

mie îmi place să cred că eu şi soţul
meu suntem parteneri, chiar dacă el
este coordonatorul societăţii,
parteneriat care se regăseşte și
acasă. aşa că pentru noi nu este
deloc complicat, ci aş spune că acest
fapt constituie chiar un avantaj, care
ne permite să gestionăm mult mai
uşor toate activităţile.

este necesară 
o mai mare
disponibilitate 
a societăţilor 
de asigurări 
în soluţionarea
pe cale amiabilă
a litigiilor care,
de prea multe
ori, sunt lăsate 
în seama
instanţelor de
judecată.
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DrePtul PeNAl și bArourile

Activitatea de practician a
avocaților membri ai baroului
pe care cu onoare îl conduceți
este categoric influențată și 
de aria geografică de
acoperire. A funcționa într-o
localitate mai mare sau mai
mică implică, cel puțin teoretic,
responsabilități, precauții,
avantaje, dar și probleme și
dificultăți proporționale. este
mai greu sau mai ușor pentru
avocați să activeze în orașe
mari sau mai mici? De ce
funcționează și aici, de multe
ori, butada „dulceața vecinului
e totdeauna mai dulce”?

av. dr. ion dragne, decanul
baroului bucurești:
Într-adevăr, bucurești este un
oraș care oferă mai multe
oportunități profesionale
avocaților ce își desfășoară
activitatea aici, fiindcă
găzduiește o parte însemnată
a companiilor mari și are cel
mai mare număr de locuitori.
Îmbinarea acestor conjuncturi
este importantă pentru
crearea unor relații
profesionale de succes, însă nu
poate reprezenta de la sine
garanția pentru reușita în
profesie.
Responsabilitățile avocaților
din bucurești sunt pe măsura

prezumtivelor avantaje pe care
le pot înregistra. astfel,
calitatea actului juridic realizat
trebuie să se ridice la nivelul
așteptărilor unor clienți cu
standarde înalte, ale căror
afaceri juridice s-au dovedit a
fi de cele mai multe ori de o
complexitate mai mare decât
cele ridicate în orașele de
provincie.
Doar cei ce reușesc să treacă
ștacheta impusă de clienți pot
spera că vor avea izbânda
profesională așteptată. În lipsa
efortului susținut, vom avea
de-a face doar cu o imagine
iluzorie, potrivit căreia
activitatea desfășurată în
Capitală asigură cu certitudine
reușita.
așadar, dincolo de orașul în
care își desfășoară activitatea,
cel mai important lucru pentru
avocați, în general, este să își
îmbunătățească permanent
nivelul profesional, deoarece
numai așa vor putea beneficia
de foloasele pe care le oferă
avocatura, oriunde ar fi ea
exercitată.

av. liliana țone, decanul
baroului Giurgiu:
Județul giurgiu, și implicit
municipiul reședință de județ
sunt printre cele mai mici din

țară, raportat la numărul de
locuitori și la suprafață.
Conform statisticilor oficiale
(recensământul din 2011), în
județul giurgiu au domiciliu
puțin peste 265.000 de
locuitori, iar în reședință
aproximativ 61.000.
știm cu toții însă realitatea,
care este cu totul alta, pentru
că mulți conaționali au plecat și
s-au stabilit peste hotare, în
căutarea unui trai mai bun.
astfel că, la data actuală, în
județul giurgiu cred că sunt în
jur de 220.000 de locuitori, iar
municipiul-reședință însumează
circa 45.000 de locuitori.
Este clar: comunitățile mici
înseamnă și clienți mai puțini
pentru avocați. Să nu uităm că
prin poziția sa geografică
(punct vamal important,
apropierea de Capitală și
învecinarea cu județul Ilfov),
municipiul giurgiu descrie un
peisaj aparte.
În baroul giurgiu sunt înscriși
oficial un număr de 122 de
avocați, dar dintre aceștia
numai o parte sunt activi sau
profesează. având în vedere
apropierea față de bucurești,
unii dintre colegii din baroul
nostru profesează în Capitală,
zonă care oferă mai multe
posibilități.

av. ancuța sandu, decanul
baroului neamț:
baroul Neamț se încadrează ca
dimensiune între barourile
medii spre mici, situație care
este posibil să fie generată de
neatractivitatea zonei în care
se situează, conducând spre o
apreciere a lipsei de
perspective profesionale
pozitive. 
zona economică nu este
extrem de dezvoltată,
investițiile sunt aproape
inexistente, ca și infrastructura
rutieră. În mod firesc, acest
lucru se răsfrânge și asupra
profesiei de avocat.
funcționăm, ca practicieni, în
cadrul unor instanțe mici, iar
cadrul general descris
generează o posibilitate
restrânsă de a profesa.
apreciez că premisele arătate
conduc și spre o cazuistică
restrânsă, spre o sferă limitată
de experiență profesională și
spre o posibilitate de
dezvoltare personală
condiționată de aceste
coordonate. 
așadar, a profesa în localități
mici, în care funcționează
instanțe corespunzătoare ca
dimensiune, nu reprezintă un
avantaj. „Dulceața vecinului e
întotdeauna mai dulce”,

Dreptul Penal, 
sub lupa barourilor din românia
Am dorit să înțelegem mai bine cum se desfășoară lucrurile și care este percepția avocaților practicieni despre materia
Dreptului Penal în diferite zone geografice din țară. Cinci dintre barouri și-au spus cuvântul în cele ce urmează, prin
vocea decanilor aleși să le reprezinte. informațiile, criticile și propunerile adunate la această masă rotundă la distanță
sunt deopotrivă actuale și utile profesiei.
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deoarece sunt șanse mai mari
în orașele unde există Curte de
apel, instituții speciale de
investigare a infracțiunilor
(DNa, DIICoT, Parchete și
instanțe militare etc.) să poți
evolua profesional, să îți
dezvolți propriul „brand” de
profesionist în domeniu.

av. maricica alexandru,
decanul baroului călărași:
Probabil că prin ironia „dulceții
mai dulci a vecinului” invocate
încercați să mă provocați la o
discuție pe marginea „invidiei”
profesionale, care ține de
natura umană și nu este
condiționată de locul
desfășurării activității. Că trăim
si muncim într-o urbe de
provincie sau ne desfășurăm
activitatea în capitala țării,
întotdeauna succesul unui
confrate stârnește „invidia”
altuia, care-și dorește exact
același succes.
Ceea ce încercăm, colegii mei,
împreună cu mine, este să le
insuflam celor mai tineri
urmărirea unui ideal
profesional, căci în absența lui
se riscă apariția unui vid
moral. Chiar dacă locuiești la
țară sau la oraș, desfășori
activitate într-un cabinet
individual sau la o societate de
renume, trebuie avut în
vedere că viața nu dă nimic, ci
oferă numai șansa. După cum
spunea Pasteur, „șansa
favorizează doar mințile
pregătite”!

av. dr. sergiu stănilă, decanul
baroului timiș:
fără să fiu un adept al
clasamentelor de acest gen,
respectiv avocați care
activează în orașe mai mari
sau mai mici, nu pot însă să nu
observ diferențele. În orașele

mai mari, bazinul de colectare
a clientelei este, la rândul său,
mai extins. Resursele
financiare ale clienților sunt
mai bogate, ceea ce determină
mai multe raporturi juridice,
din care un număr însemnat
ajung să fie litigioase.
Sfera litigiilor de Drept Penal,
infracționalitatea, nu este
neapărat mai ridicată, ci poate
mai specializată, dacă îmi este
permisă o asemenea afirmație.
Predomină infracțiunile
economice, financiare, dar și
cele de trafic de droguri, sau
altele, specifice criminalității
organizate. Poate că aceste
argumente ar pleda în
susținerea afirmației potrivit
căreia ar fi mai ușor pentru
avocați să activeze în orașe
mai mari. 
firește, numărul mare de
cauze, complexitatea lor,
pretențiile clienților sunt în
același timp și factori care
obligă avocatul să fie
permanent pregătit și să se
perfecționeze continuu.

Uneori, raportat la numărul
statistic de cauze, la puterea
economică a unei regiuni, a
unui oraș, poate că numărul
mai mare de avocați decât în
orașele mai mici poate
constitui un dezavantaj pentru
noi. În acest context, butada
amintită de dvs. nu cred că ne
caracterizează.

Sunt românii procesomani?
Sunt cazurile de litigii, de
contravenții și infracțiuni la
nivel național în pas cu
indicatorii din alte state
europene, sau diferă
semnificativ?  este media
spețelor civile, comerciale și
penale din municipiul sau din
județul dvs., din ultimii 3-4 ani,
la un nivel normal, sau ați putut
remarca variații mai mult sau
mai puțin obișnuite?

av. dr. ion dragne, decanul
baroului bucurești:
Pentru a răspunde la această
întrebare cred că trebuie să
ținem cont de faptul că trăim

de doar 30 de ani o viață cu
adevărat liberă. De aceea,
probabil au fost momente
când nu am știut să gestionăm
noul statut și am creat
posibilitatea apariției unor
excese în uzarea căilor oferite
de justiție, atât la nivel intern,
cât și internațional, pentru că
foarte mulți români s-au
adresat Curții Europene a
Drepturilor omului.
acestor elemente li se alătură
și cadrul legislativ socialist,
care a fost reglat din mers
pentru a îndrepta aproximativ
50 de ani de întuneric și
pentru a ne aduce în prezent
la un nivel european.
Strădania concentrată în
direcția unei democrații
autentice, în care fiecare
dintre noi își înțelege și își
exercită drepturile până la
limita unde încep drepturile
celuilalt, nu a dat întotdeauna
roade. Tocmai de aceea, într-o
anumită perioadă ne-am
confruntat cu un număr mare
de litigii. Totodată, nu trebuie
scăpat din vedere că în
anumite domenii, cum ar fi
retrocedările, erau foarte
multe lucruri de pus la punct
în scopul îndreptării
injustițiilor din perioada
comunistă.
bunăoară, un alt factor care
influențează numărul de cauze
aduse în fața instanței este de
ordin cultural și privește
natura noastră latină, mai
expresivă și de multe ori mai
vulcanică, care dă naștere
unor conflicte mai frecvente
decât în țările germanice, spre
exemplu.
astfel fiind, în prezent, în
cadrul Uniunii Europene există
state care înregistrează un
număr mai scăzut de cauze
față de noi. Cu toate acestea,

Av. dr. ion Dragne, decanul baroului bucurești



26 eDiŢiA A XXXii-A fEbRUaRIE 2021
LEgaL magazIN www.legAlmAgAziN.ro 

DrePtul PeNAl și bArourile

nu pot afirma că numărul
cauzelor din România este
unul extrem de ridicat, mai
ales că sistemul legislativ s-a
mai așezat în ultimii ani,
circumstanță ce a diminuat
diferendele.

av. liliana țone, decanul
baroului Giurgiu:
Cred că este incorect să
spunem că românii sunt
procesomani. Poporul român
este comunicativ și prietenos,
însă evoluția socială,
economică, politică și mai ales,
legislativă a determinat
creșteri ale numărului de litigii,
în sferele de interes. aș
exemplifica aici schimbările
legislative privind fondul
funciar, competența privind
tranzacțiile imobiliare, litigiile
de muncă, etc.
Cred că pe zona legislativă,
lanțul statal competent,
plecând de la propunerea
inițială și până la publicarea în
monitorul oficial, ar trebui să
țină cont, să anticipeze și
eventualele tendițe ale litigiilor
și, astfel, să perfecționeze
legislația, pentru eliminarea
„motivelor” conflictelor
juridice sau măcar pentru
diminuarea lor.
Județul giurgiu nu iese din
media spețelor civile,
comerciale și penale, dar are
elemente de unicitate date de
poziționarea geografică. aici aș
exemplifica spețele privind
Vama giurgiu.
și, dacă m-ați întrebat despre
avantajele profesiei dintr-un
oraș mic, aș menționa aici
două aspecte, legate între ele.
În primul rând că
profesionismul și reușitele
colegilor perseverenți și bine
pregătiți se propagă rapid în
aceaste comunități, atrâgând

clienți noi. și în al doilea rând,
faptul că oferă posibilitatea
justițiabililor să afle mai
repede informații importante
referitoare la calitățile
avocatului cu care optează să
colaboreze.

av. ancuța sandu, decanul
baroului neamț:
Eu nu cred că românii pot fi
considerați procesomani, ca
afirmație generală, chiar dacă
sunt unele voci care spun că
românii sunt un popor
conflictual. Dar, în același timp,
există persoane, posibil
încadrabile în anumite tipare
sociale și economice, care au
sentimentul nedreptății
profund întipărit în caracterul
propriu, care aleg această cale
ca mod de viață și care risipesc
multe resurse personale în
derularea unor cauze pe rolul
instanțelor de judecată.
Cu referire la media cauzelor în
instanțele din județul Neamț,
ca instanțe unde avocații
baroului își desfășoară

preponderent activitatea, eu
spun că ar fi dificil să fac o
estimare statistică a tipului de
cauze în evoluția din ultimii
ani, însă trendul crescător al
numărului general de cauze
înregistrate la final de an de
către fiecare instanță ne duce
spre concluzia că numarul
acestora este ușor crescător.

av. maricica alexandru,
decanul baroului călărași:
Răspunsul la această întrebare
poate fi oferit sec de către
statistici, de situațiile
comparative (pe cifre,
procente) oferite de rapoartele
privind starea justiției. Din
aceste rapoarte reiese că
românii n-ar fi mai
procesomani decât alți cetățeni
europeni, dar cu siguranță sunt
mai activi și mai persuasivi în
afirmarea drepturilor pe care
le dețin sau în obținerea unor
drepturi ce consideră că nu le
sunt acordate sau recunoscute,
comparativ cu anii anteriori.
ministrul Justiției este convins

că „avem” procesomani și că ei
reprezintă unul din principalele
motive identificate pentru
aglomerația din instanțele
românești, care face ca
procesele să dureze foarte
mult timp.
Soluția ar fi, în optica domniei
sale, „reglarea” unor taxe de
timbru care să reducă din
procesele „pe nimicuri”, în
contextul în care și așa taxele
de timbru sunt exorbitante și
descurajează justițiabili corecți
să se adreseze justiției,
nefăcând decât să împovăreze
și să îngreuneze și mai mult
accesul la justiție, încălcându-
se astfel un drept fundamental.
Dacă statistica l-a convins pe
dl. ministru că românii sunt
procesomani, atunci ar trebui
pusă întrebarea: „Ce anume îi
face pe români să fie
procesomani?”. și răspunsul nu
trebuie să fie unul statistic,
pentru că atunci nu ar fi decât
un răspuns și nicidecum unul
menit să aducă o rezolvare.
Pornind în analiză strict de la
experiența profesională
personală, întrucât nu
întotdeauna statistica reflectă
realitatea, aș aprecia județul
Călărași ca fiind nici prea
conflictual, nici excesiv de
pașnic, fără a se înregistra
variații considerabile într-un
domeniu de practică  raportat
la  altul.

av. dr. sergiu stănilă, decanul
baroului timiș:
Categoric da, românii preferă
soluționarea litigiilor în fața
unei instanțe judecătorești.
Sunt puține cazurile în care
soluționarea litigiilor are loc
prin mediere sau prin alte
metode alternative. Nu am o
imagine exactă a statisticilor
din alte state, însă ne putem

Av. liliana țone, decanul baroului giurgiu
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uita la numărul de dosare noi
înregistrate la o instanță de
judecată dintr-un oraș mai
mare, respectiv Timișoara. 
Judecătoria Timișoara
înregistrează o creștere
constantă de la an la an a
numărului de dosare, ceea ce
înseamnă că încrederea în
această metodă de soluționare
a conflictelor este ridicată. Nu
am realizat o statistică a
ponderii cauzelor sau spețelor
penale ori non penale, în
această din urmă categorie
intrând atât cele civile, cât și
cele derulate între
profesioniști, cele de
contencios administrativ, de
dreptul muncii sau din alte
domenii speciale. Dar cu
certitudine numărul dosarelor
este în creștere de la an la an,
atât la judecătorie, cât și la
instanțele superioare din
regiune. Poate doar Tribunalul
militar să înregistreze o
scădere sau oricum o
staționare a numărului de
dosare noi, competența acestei
instanțe fiind însă una
specializată.

Ce pondere considerați că au
avocații recunoscuți ca
penaliști în tot corpul de
membri ai baroului dvs.?

av. dr. ion dragne, decanul
baroului bucurești:
Dezvoltarea progresivă a
societății, în general, dar, mai
ales, descentralizarea piețelor
comerciale și liberul schimb 
au condus la o creștere a
interacțiunilor, atât la nivel
macro, în afaceri, cât și la nivel
individual. astfel, este firesc
ca, odată cu progresul
tehnologic și dezvoltarea
socio-culturală într-o piață
liberă, să-și facă apariția o

multitudine de conflicte de
interese civile care, de cele
mai multe ori, ajung a fi
soluționate de profesioniști ai
dreptului.
Drept urmare, câtă vreme
majoritatea pricinilor juridice
sunt de natură privată,
avocații civiliști domină corpul
baroului bucurești, dar și al
celorlalte barouri, la nivel
național. astfel, avocații
consacrați ca penaliști nu
depășesc 15% din totalul
membrilor baroului nostru.

av. liliana țone, decanul
baroului Giurgiu:
Dacă avansez o cifră exactă,
risc să greșesc. Cred că
majoritatea colegilor nu au o
specializare strictă, ci ei
înceracă să se adapteze la
cerințele clienților care le
oferă perspectiva câștigurilor
personale.
Cred în schimb că avocații care
intră în profesie venind din
alte structuri juridice au
tendința să-și păstreze așa-zisa
specializare. Spre exemplu,
foștii procurori merg către
zona penală, juriștii din
anumite domenii de activitate
abordează partea civilă, unde
și-au format reflexele
profesionale, și așa mai
departe.

av. ancuța sandu, decanul
baroului neamț:
Pentru ca un avocat să fie
considerat „penalist”, ar trebui
să considerăm că acesta
activează exclusiv în materia
Dreptului Penal. or, atingând
aici și prima intrebare,
consider că în instanțele mici
este dificil, dacă nu aproape
imposibil, să te specializezi
într-o anumită materie a
dreptului. Ca avocat ce

profesezi într-o instanță mică,
ești provocat, uneori, să
accepți să acorzi sprijin juridic
și intr-o materie a dreptului
care te scoate din confortul
profesional personal, din
rațiuni lesne de înțeles:
asigurarea veniturilor proprii
care să-ți satisfacă nevoile
personale, posibilitatea de
menținere ori de dezvoltare
ulterioară a unei relații
profesionale curente cu un
anumit client, poate chiar
dorința de evoluție
profesională și în altă materie
etc.
Ca pondere, în baroul Neamț,
apreciez că avocații care
activează cu precădere în
materia Dreptului Penal, sunt
într-un număr care putem
considera că atinge procentul
de 50% din numărul avocaților
activi înscriși pe Tabloul
avocaților, existând și
numeroși avocați care
profesează deopotrivă în
materia Dreptului Penal, dar și
a Dreptului Civil.
av. maricica alexandru,
decanul baroului călărași:
Cum media spețelor penale
este una inferioară celor civile
si comerciale, și avocații
penaliști reprezintă o pondere
inferioară în baroul Călărași.

av. dr. sergiu stănilă, decanul
baroului timiș:
Una destul de redusă, ca de
altfel în toate celelalte barouri.
Chiar și în Timișoara,
considerat un oraș mare,
dezvoltat, baroul Timiș
situându-se pe locul al treilea
la nivel național, specializarea
avocatului este o opțiune
dificilă. Sunt mulți factori care
concură la aceasta, context în
care avocatul penalist poate fi
pus în situația de a angaja și

alte cauze non penale. 
De aceea, ponderea avocaților
penaliști, specializați în Drept
Penal (nu intrăm în detalii
despre specializare, dar cu
certitudine și Dreptul Penal
cunoaște o multitudine de
subdomenii, de specializări),
este relativ mică, raportat la
numărul total al membrilor
baroului Timiș.

este specializarea avocaților o
soluție pentru obținerea unor
soluții favorabile clienților,
pentru orientarea lor, când
apelează la apărare?

av. dr. ion dragne, decanul
baroului bucurești:
Specializarea avocaților trebuie
privită din mai multe unghiuri.
La o primă vedere,
specializarea se poate identifica
prin prisma avantajelor ce le
oferă acest lucru, căci atenția
avocatului se va regăsi numai în
domeniul respectiv. 
Pe de altă parte, nu cred că
justițiabilii din România sunt
pregătiți ca, în cazul unei
probleme complexe, să
apeleze la mai mulți avocați
deodată, fiecare specializat pe
domeniul său de activitate.
Dacă nu se poate atinge acest
deziderat, vor exista anumite
riscuri atunci când se vor
supune atenției avocatului
specializat chestiuni de
amploare, cu valențe asupra
mai multor domenii de
activitate, fiindcă avocatul în
speță va analiza tema doar din
perspectiva legislației familiare
lui, neputând să se pronunțe
cu privire la alte aspecte
posibil incidente în cauză.

av. liliana țone, decanul
baroului Giurgiu:
am convingerea că pentru

cristi.pavel
Highlight
un spațiu de lăsat
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creșterea nivelului de
profesionalism, este necesară o
specializare în fiecare domeniu
de activitate, nu numai în
avocatură. Dar asta unde îți
permite situația. Dacă vorbim
de comunități mici, situația se
schimbă. acolo probabil nu
există loc de specializare,
pentru că rămânerea unui
avocat într-un singur domeniu
poate însemna o activitate
foarte restrânsă.
și ca să fac o comparație
profesională, deși nu este
vorba de zona avocațială, la
unele judecătorii din localitățile
mici, lipsa de magistrați și de
cazuistică într-un anumit
domeniu face ca cei care
încadrează schema de personal
să soluționeze spețe diverse, de
la civil la penal, spre exemplu.
atunci este clar că în aceste
localități chiar nu ar fi propice o
specializare strictă a avocaților.

av. ancuța sandu, decanul
baroului neamț:
Nu cred că putem vorbi despre
specializarea avocaților, mai
ales cunoscând opinia colegilor
mei din baroul Neamț despre
acest subiect. Îndrăznesc să
afirm, însă, că un avocat care a
acordat asistență juridică
repetată într-un tip
asemănător de cauze, va
putea avea o opinie juridică
mult mai conturată, va fi
studiat temeinic instituția
juridică în care este implicat ca
apărător, putând astfel estima
corespunzător evoluția cauzei
cu pricina, inclusiv a soluției,
favorabile sau nu clientului, ce
va fi dată de către instanța de
judecată.

av. maricica alexandru,
decanul baroului călărași:
Specializarea avocatului este

un subiect ce suscită în
prezent interesul corpului
profesional. Evident că sunt
păreri pro si contra, bine
argumentate fiecare, însă
personal, ca avocat generalist
de peste 20 de ani,
împărtășesc ideea pregătirii
profesionale continue, a
colaborării profesionale și cu
celelalte profesii juridice
conexe, pentru a asigura
clienților servicii de cea mai
bună calitate.

av. dr. sergiu stănilă, decanul
baroului timiș:
Teoretic da, specializarea
avocatului ar trebui să
reprezinte un deziderat pentru
orice coleg. Însă, cum
spuneam, sunt mulți factori
care concură la specializare,
iar uneori avocatul nu poate să
se specializeze din rațiuni mai
presus de voința sa, cum sunt
numărul de cauze, diversitatea
lor, modul în care își
organizează activitatea
profesională.
De exemplu, un avocat care
lucrează singur, care nu are o
echipă, care nu are
colaboratori, se va specializa
mai greu, întrucât
specializarea va conduce la
restrângerea ariei de activitate
și, implicit, la reducerea
numărului clienților. Contează
foarte mult și mentalitatea
clientului, obișnuința acestuia
de a apela la un avocat în
primul rând, apoi obișnuința
de a apela la un avocat
specializat.
Însă revenind la întrebarea
dvs., nu cred că specializarea
este o soluție, sau în orice caz,
nu este o condiție pentru
obținerea unei soluții
favorabile clientului.
Pregătirea temeinică a cauzei,

prezentarea logică a
argumentelor, respectarea
normelor procedurale, pot
conduce la obținerea unei
soluții favorabile, pe care să nu
uităm, o pronunță judecătorul.

există o tendință de orientare a
avocaților stagiari spre o
anume arie de expertiză?
reprezintă pentru aceștia
Dreptul Penal o atracție
manifestă, sau acest domeniu
este abordat mai serios abia
după definitivat și după o
experiență mai bogată?

av. dr. ion dragne, decanul
baroului bucurești
În general, sunt puțini avocații
stagiari care au convingerea că
vor să abordeze o anumită arie
de expertiză. Luarea unei
decizii în această direcție
poate fi influențată de maeștrii
pe care îi urmează avocații
stagiari ori de reperele pe care
tinerii avocați le au în jur.
De bună seamă, deși Codul
Penal poate părea tentant
pentru un avocat stagiar, care
ar cântări 446 articole versus
2.664 articole, cât are Codul
Civil. Totuși, Dreptul Penal are
o complexitate mai mare decât
ar părea la suprafață. Precum
un iceberg care lasă la vedere
doar o mică parte din
dimensiunea lui reală, tot
astfel, avocatul începător
trebuie să-și ia răgazul să-l
descopere în profunzime.

av. liliana țone, decanul
baroului Giurgiu:
Tendința de orientare a
avocaților stagiari nu este
dominantă într-un anume
sens. Dar se știe încă de pe
băncile facultăților că Dreptul
Penal pare ceva mai
spectaculos, în sensul că

spețele au ceva mai multă
culoare, fiind vorba uneori de
percheziții, descinderi și, într-
un final, privarea de libertate.
Dar eu, personal, cred că
Dreptul Civil este un domeniu
frumos, care deși nu oferă
aceeași spectaculozitate,
aduce complexitate și
atractivitate juridică. Prin
prisma propriei percepții, am
constatat că, în general,
stagiarii urmează „linia”
maestrului, a cabinetului unde
au debutat în profesie.

av. ancuța sandu, decanul
baroului neamț:
Subiectul avocaților stagiari
este unul sensibil, pentru că
pornim de la premisa
neatractivității profesiei într-o
zonă geografică precum
județul Neamt, astfel că voi
răspunde pornind de la
situația noastră specifică. 
accederea în profesie în ultimii
ani a fost redusă în baroul
Neamț, iar tinerii care au intrat
în profesie, cu entuziasmul și
energia oricărui început, au
pornit la drum asigurând
asistență juridică în cauzele
repartizate de barou „din
oficiu”, adică preponderent în
Dreptul Penal. aceste cauze
sunt punctul de pornire în
cariera lor, iar acestora li se
adaugă experiența obținută în
perioada de stagiu, cu
concursul avocaților
îndrumători.
Unii au experiența cauzelor
civile, cunoscute din portofoliul
îndrumătorilor, alții
experimentează Dreptul Civil
tot din perspectiva „oficiilor”,
pentru că și în această parte a
dreptului avem „oficii” (dar nu
într-o proporție care să creeze
o specializare). așadar, cred că
Dreptul Penal atrage, prin
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aspectul deosebit al materiei,
prin spectaculos, prin dinamică
și prin certitudinea de a fi
primul contact din profesie.
astfel că, din punctul meu de
vedere, consider că da, materia
Dreptului Penal reprezintă
prima opțiune de a profesa
pentru avocații stagiari.

av. maricica alexandru,
decanul baroului călărași:
având în vedere că toți
avocații stagiari din baroul
Călărași au optat pentru
înscrierea în serviciul de
asistență judiciară, aș spune că
stagiarii încep cu penalul, deci
acest domeniu este abordat cu
seriozitate încă de la începutul
carierei și este domeniul care
le oferă și siguranță, și
experiență.
Este așa-zisa specializare
impusă de realitățile social-
economice ce condiționează
atât cadrul profesional, cât și
dezvoltarea și devenirea
profesională a tânărului
avocat. Nu cred în atracția
„universală” a penalului, dar
nu sunt puțini cei care
urmăresc să practice exclusiv
în acest domeniu. 
Nu cred că un anumit domeniu
trebuie abordat doar într-o
anumită etapă, numai după
obținerea unei experiențe mai
vaste, deoarece azi orice
profesie se exercită în
condițiile celei mai impetuoase
dezvoltări a științelor, din câte
a înregistrat procesul
cunoașterii în îndelungata sa
istorie. În aceste condiții,
adaptarea nu numai a
avocatului, dar și a oricărui alt
profesionist/specialist, nu
numai că se face greu, dar
tinde să rămână în urmă.
Pentru a face față sarcinilor
prezentului, și îndeosebi celor

ale viitorului, suntem nevoiți
să „facem învățând, ceea ce
am învățat făcând”.

av. dr. sergiu stănilă, decanul
baroului timiș:
avocații stagiari, de cele mai
multe ori, se orientează spre
domeniile de expertiză ale
avocatului îndrumător, evident
fiind și excepții de la această
regulă. Contactul cu Dreptul
Penal în perioada stagiaturii se
realizează preponderent în
materia asistenței gratuite la
oficii, unde avocații stagiari își
desfășoară activitatea.
Dreptul Penal este un domeniu
foarte atractiv pentru avocați,
însă clientul care ajunge să
deruleze afaceri judiciare
penale va opta pentru un
avocat cu experiență, în
detrimentul unui avocat
stagiar. absolvirea INPPa este
un reper temporal, însă
dobândirea unei experiențe
profesionale mai vaste, care se
realizează după un număr de
ani, nu mic, este ingredientul
desfășurării unei activități
profesionale de succes în sfera
Dreptului Penal.

Care a fost impactul pandemiei
și al măsurilor de restricție
aferente asupra activității 
din Dreptul Penal? Cum au
comunicat și comunică
avocații cu cei reținuți, cu
deținuții, cu aparținătorii? 
Cum s-au derulat procesele?

av. dr. ion dragne, decanul
baroului bucurești:
Desigur, pandemia a impactat și
asupra activităților desfășurate
în materie penală. Totuși, au
fost identificate și
implementate soluții de natură
să nu afecteze bunul mers al
justiției. Pot afirma chiar că

circumstanțele inedite în care
am fost puși în această
perioadă au scos la suprafață
variante care au facilitat
activitatea corpului de avocați.
De pildă, comunicarea
avocaților cu cei aflați sub
imperiul măsurilor preventive,
ori aflați în executarea unei
pedepse, s-a putut realiza prin
valorificarea mijloacelor
tehnologice moderne de
comunicare. astfel, au fost
realizate grefe cu persoanele
încarcerate prin intermediul
aplicației Skype, iar la instanțe,
participarea celor privați de
libertate s-a realizat prin
videoconferințe, minimizând
riscurile de răspândire a noului
tip de coronavirus.
Cauzele urgente au fost
soluționate și în perioada de
lockdown, iar după traversarea
acestei etape s-a reluat
judecata normală a dosarelor,
cu respectarea măsurilor de
prevenire a contactării virusului.
Îmi doresc ca, după ce vom
trece cu bine experiența

inedită pe care am trăit-o
împreună, să ne reluăm
gesturile firești de prietenie,
de apreciere sau de politețe,
să ne strângem din nou
mâinile, să ne îmbrățișăm
cordial și să ne zâmbim cu
naturalețe când ne întâlnim în
sala de judecată sau în orice
alte ocazii prielnice pe care ni
le oferă breasla noastră.

av. liliana țone, decanul
baroului Giurgiu:
Pandemia a afectat întreaga
societate și, implicit, și
activitatea avocaților. Ca atare,
baroul giurgiu a luat măsuri
concrete, începând de la
programarea avocaților pentru
vaccinare și terminând la
stabilirea, împreună cu
conducerea instanțelor, a
modului de desfășurare a
activităților judiciare.
Comunicarea avocaților cu cei
reținuți, cu deținuții și cu
aparținătorii s-a realizat cu
respectarea normelor legale.
La fel și procesele desfășurate.

Av. Ancuța Sandu, decanul baroului Neamț
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Toate aceste măsuri au condus
la evitarea producerii unor
incidente neplăcute.

av. ancuța sandu, decanul
baroului neamț:
Pandemia a afectat, în mod
categoric, așa cum a resimțit
întreaga omenire, și activitatea
instanțelor de judecată. În
județul Neamț există un singur
centru de reținere și arestare
preventivă, respectiv CRaP
Neamț, din cadrul IPJ Neamț,
fiind locul unde, în mod uzual,
avocații pot lua contact cu
persoanele reținute/arestate
preventiv. La începutul
pandemiei, a existat o
oarecare reticență din partea
avocaților de a fi prezenți
personal în centrul de reținere,
din rațiuni de protecție
personală, lesne de înțeles,
existând discuții numeroase de
organizare a acestui drept al
părților implicate, respectiv
avocat și justițiabil. 
Ulterior, s-a găsit modalitatea
organizarii videoconferințelor,
acordând posibilitatea de a lua
legătura cu persoana privată
de libertate înaintea începerii
unei ședințe de judecată, ori a
unei etape de procedură în
care se afla acea persoană. Nu
cred că este cel mai eficient
mod de comunicare între
avocat și clientul său, pentru
principalul motiv de a nu fi
asigurată confidențialitatea
avocat-client. La acea discuție
nu sunt prezenți judecătorul,
procurorul sau organul de
urmărire penală, însă este
prezent personalul auxiliar al
instanței/instituției implicate,
pe de o parte, iar de cealaltă
parte, există cel puțin
personalul centrului de
reținere. astfel că această
modalitate nu o apreciez ca

fiind în sprijinul respectării
dreptului la apărare și al
principiului confidentialității
avocat-client.
Procesele cu persoane private
de libertate s-au desfășurat, în
principal, în modul
videoconferință, existând
excepții când, la solicitarea
persoanei în cauză, s-a
asigurat prezența efectivă în
fața instanței de judecată.

av. maricica alexandru,
decanul baroului călărași:
măsurile legislative și
administrative luate în scopul
diminuării răspândirii virusului
SaRS-CoV-2 au restrâns
activitatea de judecată la
soluționarea doar a cauzelor
urgente, deci impactul a fost
unul major. Procesele s-au
desfășurat prin utilizarea
conferințelor audio și video,
cu avocatul prezent în sala de
judecată și inculpatul la locul
de detenție.
Comunicarea dintre avocați și
cei reținuți sau deținuți a fost
una foarte dificilă, deoarece
pe lângă componenta tehnică
deficitară (sistemul de
videoconferință nu a fost
întotdeauna funcțional),
relația de comunicare directă
și nemijlocită dintre avocat și
inculpat nu a beneficiat de
confidențialiatea garantată de
lege.

av. dr. sergiu stănilă, decanul
baroului timiș:
Pandemia și măsurile de
restricție au afectat derularea
actului de justiție în general,
nu doar pe cel penal. Însă cu
referire strictă la Dreptul
Penal, s-au derulat doar
cauzele cu persoane aflate în
stare de deținere și cele care
prezentau urgență. Judecătorii

de la instanțele penale au decis
audierea persoanelor aflate în
stare de deținere prin
intermediul videoconferinței,
fără prezența fizică în sala de
judecată.
avocații persoanelor respective
au putut opta între a fi
prezenți în sala de judecată,
unde avea loc procesul, sau a
se prezenta la locul de
deținere, pentru a-și asista
clienții, participând și ei la
procesul penal în această
situație prin videoconferință.
Procesele s-au derulat și se
derulează destul de greoi, din
cauza sistemelor și
echipamentelor tehnice care
nu funcționează de fiecare
dată impecabil. La aceste cauze
se adaugă uneori și
nepriceperea umană, toate
acestea fiind ingredientele unei
funcționări anormale a justiției.

Codul Penal a suferit noi
modificări, la sfârșitul anului
trecut. Considerați că de-a
lungul vremii, legiuitorul a
reușit să atingă scopurile
urmărite – crearea unui cadru
coerent, simplificat,
armonizarea legislației
românești cu cea europeană?

av. dr. ion dragne, decanul
baroului bucurești:
a doua parte a anului 2020 a
adus câteva modificări Codului
Penal, prin publicarea în
monitorul oficial a Legii nr.
217/2020. În spațiul public s-a
vorbit despre faptul că, în
realitate, modificările aduse ar
reprezenta un demers de
politică penală populistă și
nimic mai mult.
o parte din specialiștii din
domeniu a adus în atenție
câteva erori pe care abordarea
le conține, mizând, cel mai

probabil, pe declararea
neconstituțională a legii. De
altfel, guvernul a formulat o
sesizare de
neconstituționalitate respinsă
de Curtea Constituțională prin
Decizia nr. 682 din 30
septembrie 2020.
Nu voi insista asupra acestor
amănunte și îi voi lăsa pe cei
care activează în acest domeniu
să facă eventuala critică. Cert
este faptul că perfecțiunea va fi
greu de atins, de  vreme ce
mijloacele prin care se încalcă
legea penală sunt în continuă
diversificare și din ce în ce mai
sofisticate. Eventualele discuții
pe marginea cadrului creat de
Codul Penal vor continua
întotdeauna să existe, fie din
partea celor care încalcă limitele
legii penale, fie din partea
societății civile, în general, care
își dorește să se simtă protejată.

av. liliana țone, decanul
baroului Giurgiu:
Consider că modificările
Codului Penal de la sfârșitul
anului trecut au un rol
important, deoarece vin în
primul rând să descurajeze
unele fapte grave, de impact
social. aici aș menționa
majorarea pedepselor aplicate
pentru săvârșirea infracțiunilor
de viol și act sexual cu un
minor, precum și statuarea
imprescriptibilității acestora.
și, da, apreciez că de-a lungul
vremii, legiuitorul a reușit să
atingă în mare scopurile
urmărite, în primul rând prin
crearea unui cadru coerent,
simplificat și prin armonizarea
legislației românești cu cea
europeană.

av. ancuța sandu, decanul
baroului neamț:
Legislația penală suferă
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modificări în mod constant,
așa că este greu de spus dacă
aceste modificări asigură
scopurile urmărite și dacă duc
la armonizarea legislației
române cu cea europeană. 
Ne place să credem că da. Însă
eu mai cred că pentru
stabilitatea cadrului juridic
este necesar să se găsească
calea de a avea o legislație
stabilă, care să confere
sistemului juridic eficiență,
practica judiciară să fie
constantă, principiile esențiale
ale dreptului să-și găsească
aplicabilitate, să se ofere
încredere justițiabililor în
adevărul cauzelor lor,
certitudine apărătorilor că
munca lor nu este inutilă și că
nu sunt persoane accesorii
sistemului, în general să se
ofere încredere în statul de
drept, cu toate componentele
acestuia.

av. maricica alexandru,
decanul baroului călărași:
Prin modificările aduse
legislației penale, legiuitorul
român a mers pe linia
armonizării cu legislația
europeană, fără însă a
considera că acest deziderat a
fost în totalitate atins până în
acest moment, multe instituții
penale și procesual penale
necesitând în continuare o
atenție deosebită sub acest
aspect.

av. dr. sergiu stănilă, decanul
baroului timiș:
Eforturile din ultimii ani sunt
vizibile, evident existând în
continuare loc de
perfecționare. În același timp
însă, Codul Penal nu reușește
încă să reglementeze toate
infracțiunile, existând în
continuare o serie de legi

speciale, care îngreunează
sistemul legislativ. 
aș mai sesiza aici multiplele
intervenții ale legiuitorului,
precum și desele situații în
care Înalta Curte de Casație și
Justiție sau Curtea
Constituțională a României
pronunță decizii cu impact
semnificativ asupra
interpretării și aplicării legii
penale. Cred, totuși, că
legislația penală trebuie să fie
consolidată și stabilă,
exemplele de intervenții
dintre cele amintite mai sus
trebuind să fie rare.

„Procesele durează prea mult”
– este un clișeu, o exagerare
sau o zicere cu un sâmbure de
adevăr? Sunt, de regulă,
procesele penale mai lungi
decât restul? unde ar trebui
intervenit pentru ca multe
dintre procesele de pe rolul
instanțelor să își găsească
finalizări într-un timp mai
scurt?

av. dr. ion dragne, decanul
baroului bucurești:
La finele anului trecut am citit
în presă un articol despre cel
mai lung proces din România.
Se preciza că la 28 de ani de
la inițierea sa, are șanse să
intre în Cartea Recordurilor!
Procesul despre care s-a
vorbit reprezintă o excepție
de la regulă, apreciind că au
fost depășite vremurile în
care asemenea cauze
traversau o perioadă
îndelungată de la momentul
punerii lor pe rol și până la
soluționarea definitivă. În
acest context, doresc să
subliniez rolul însemnat pe
care factorii decizionali cu
privire la problematica în
discuție l-au avut în

efectuarea modificărilor
legislative apte să fluidizeze
cursul proceselor. Poate cel
mai bun exemplu cu privire la
acest aspect este legat de
adoptarea noilor Coduri,
intrate în vigoare în perioada
2011-2014. Chiar dacă pe
parcurs au suferit
amendamente, noile Coduri
au dinamizat desfășurarea
cauzelor și au cenzurat, pe
cât posibil, posibilitățile de
dilatare a proceselor.
Cât privește întrebarea
dumneavoastră, ce vizează
întinderea în timp a
proceselor penale, trebuie
punctat că nu este o regulă
care să situeze cauzele penale
în fața altor litigii, ci depinde
de complexitatea fiecărei
cauze în parte. bunăoară, o
cauză penală în care sunt
trimiși în judecată mai mulți
inculpați, sau care are un
obiect format din mai multe
infracțiuni, va avea o durată
mai mare, raportat la o cauză
simplă, în care un inculpat

este trimis în judecată pentru
săvârșirea unei infracțiuni. De
altfel, este firesc să se
întâmple acest lucru, câtă
vreme probatoriul ce se
impune a fi administrat într-o
speță complexă este mai
amplu și necesită o cercetare
judecătorească întinsă pe mai
multe termene de judecată
pentru aflarea adevărului în
cauză.
Pentru ca procesele aflate pe
rolul instanțelor de judecată
să fie finalizate într-un termen
rezonabil, consider că trebuie
continuate eforturile
întreprinse până în prezent,
deoarece ele constituie
drumul spre normalitate și
spre aliniere la spațiul
european.

av. liliana țone, decanul
baroului Giurgiu:
Pe latură penală, prin
modificările aduse în special în
anul 2014, odată cu intrarea în
vigoare a noilor Coduri, durata
proceselor penale a fost

Av. dr. Sergiu Stănilă, decanul baroului timiș
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scurtată semnificativ, ceea ce
a condus la eficiența aplicării
pedepselor, pentru că știm
faptul că pedeapsa, cu cât este
mai aproape de momentul
comiterii infracțiunii, cu atât
mai mult crește rolul educativ
și cel preventiv.
Pentru ca multe dintre
procesele de pe rolul
instanțelor să își găsească
finalizarea într-un timp mai
scurt, consider că ar trebui
intervenit pe zona impunerii
pronunțării/motivării
sentințelor într-un termen
ferm.

av. ancuța sandu, decanul
baroului neamț:
Eu cred că procesele durează
atât cât este specificul fiecărei
cauze. Durata este dată de
infracțiunea/infracțiunile -
obiect, de numărul de părți
implicate, de atitudinea
procesuală a părților 
inculpate, de numărul de
martori etc. atât timp cât
procedura de derulare a
cauzelor este cea prevăzută de
actualul Cod de Procedură
Penală, care are reglementată
o anumită structură de
desfășurare, nu vom putea
aduce prea mari
amendamente prin opinii
personale. Dacă se dorește o
mai mare operativitate, atunci
trebuie să se identifice de
către legiuitor modalități de
modificare a legislației.
Însă trebuie să remarcăm
faptul că în cauzele penale,
comparativ cu cele civile, în
actuala situație a pandemiei
generate de coronavirusul
Sars-Cov2, dinamica este
alertă, termenele de judecată
sunt acordate la intervale de
timp apropiate de
reglementările din textele de

lege, neputând vorbi despre
termene foarte îndelungate
sau lipsă de interes în
soluționare.  

av. maricica alexandru,
decanul baroului călărași:
„Procesele durează  prea
mult?” - o întrebare la care
veți primi un răspuns diferit, în
funcție de persoana căreia îi
veți adresa întrebarea.
Justițiabilul vă va răspunde cu
certitudine că durează mult,
mult prea mult. Eu, ca avocat,
mă limitez să spun că procesul,
fiind o procedură, are fixate
clar de către legiuitor regulile,
astfel că durata procesului
respectă termenele fixate, se
desfășoară în limitele stabilite,
uneori spre minim, alteori spre
maxim, dar în general respectă
termenul legal de soluționare.
Că acest termen este mult
prea permisiv, sau permite
desfășurarea procesului pe o
perioadă mult prea mare,
atunci trebuie venit cu noi
reglementări. 
Dacă tot l-am citat pe dl.
ministru și am adus în discuție
soluția domniei sale pentru
„eradicarea” procesomaniei,
soluție cu dublu impact, care
ar duce și la celeritatea
judecării cauzelor, respectiv
aceea a creșterii taxelor de
timbru, atunci îl voi cita în
continuare și voi pune în
analiză soluția oferită, fără a
mă declara un susținător. Ce
este important de subliniat
este faptul că se afirmă lipsa
de celeritate în soluționarea
cauzei ca fiind imputabilă
instanțelor și nicidecum nouă,
avocaților. 
Soluția oferită, printre altele,
ar fi cea a „desfiinţării unor
instanţe cu activitate redusă şi
relocarea judecătorilor la

instanţele supraaglomerate”.
Nu văd această soluție ca pe
una viabilă, însă este evidentă
lipsa de personal în justiție.
acțiunea de „migrare” a
personalului și efortul
rezultant nu vor echivala cu o
accentuare proporțională a
celerității soluționării cauzelor.

av. dr. sergiu stănilă, decanul
baroului timiș:
Practica ne-a arătat că
procesele penale pot avea o
durată mai lungă sau mai
scurtă, în funcție de mai mulți
factori, cum sunt
complexitatea infracțiunilor
săvârșite, numărul de
inculpați, probatoriul
administrat. Există, firește, și
factori subiectivi, care pot
conduce la tergiversarea
duratei procesului penal, cum
sunt amânările cauzate de
absența judecătorului învestit
cu soluționarea cauzei, acesta
neputând fi înlocuit fără
reluarea de la început a
cercetării judecătorești, pentru

asigurarea principiului
continuității în procesul penal,
ori cele cauzate de absența
avocatului ales sau din oficiu.
Există însă și procese penale
de o complexitate mai redusă,
infracțiuni la regimul circulației
rutiere, de exemplu, unde
inculpații aleg să uzeze de
procedura simplificată a
recunoașterii învinuirii, și unde
totuși intervalul de timp
necesar soluționării definitive
a cauzei este unul prea
îndelungat. Imposibilitatea de
a discuta cu procurorul în faza
de urmărire penală constituie
și acesta un temei pentru
tergiversarea soluționării
cauzei.
Comunicarea prin adrese, la
care se răspunde în termenul
legal, nu ajută la atingerea
dezideratului soluționării
cauzelor într-un interval de
timp rezonabil, în funcție,
firește, de complexitatea
fiecăreia. Uniformizarea
practicii judiciare,
reglementarea unei proceduri

Av. maricica Alexandru, decanul baroului Călărași
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exclusiv scrise pentru anumite
cauze (cum sunt,
exemplificativ, procedura de
admitere a acordului de
recunoaștere a vinovăției,
procedura de verificare a
legalității și temeiniciei
ordonanței de renunțare la
urmărirea penală, procedura
simplificată de recunoaștere a
învinuirii), utilizarea reală și
frecventă a mijloacelor tehnice
în procesul penal (de la
comunicarea prin poștă
electronică la videoconferință),
stabilirea unor sancțiuni
procedurale pentru depășirea
unor termene în cursul
urmăririi penale sau al
judecății, acum inexistente,
sunt câteva măsuri care ar
accelera procesul penal.

tehnologiile emergente
(digitalizarea) schimbă tot mai
mult fața sistemului de justiție,
procedurile și practicile
clasice, inclusiv pentru avocați.
Dacă la o primă vedere Dreptul
Civil și Comercial ar avea cele
mai multe beneficii de pe urma
acestor noi soluții, ce se va
întâmpla în spețele penale,
acolo unde interacțiunea
client-apărător este critică,
esențială, confidențială și de
neînlocuit?

av. dr. ion dragne, decanul
baroului bucurești:
Pandemia a adus schimbări
drastice privind digitalizarea
sistemului de justiție, în
condițiile în care a fost afectată
și activitatea instanțelor de
judecată, iar dosarele care nu
prezentau caracter urgent au
fost amânate la toate
instanțele din țară.
astfel, primul proces simulat
din România, desfășurat
online, a avut loc la începutul

lunii aprilie 2020. Judecătorul,
procurorul, avocații și părțile s-
au întâlnit printr-o aplicație de
videoconferință, păstrând
solemnitatea și procedurile
unei ședințe de judecată
normale. observăm că debutul
unei asemenea proceduri s-a
realizat tocmai în materia
penală, deși aparent aceasta ar
putea părea dezavantajată de
implementarea unei astfel de
modalități de funcționare. Cu
acest prilej îi felicit pe toți cei
care și-au dat concursul pentru
realizarea acestei modalități de
lucru, care s-a dorit a fi un ghid
pentru viitor, și care ne oferă
premisele pentru punerea în
funcțiune a acestui format.

av. liliana țone, decanul
baroului Giurgiu:
Indiscutabil că tehnologiile
emergente, digitalizarea în
speță, au schimbat întreaga
față a societății, și inclusiv
sistemul de justiție. acum totul
este la un click distanță.
Documentele circulă online,
comunicarea se face online....
și în spețele penale
digitalizarea și-a făcut
prezența; aici aș aminti doar
audierile online, ce constituie
activități procedurale de
importanță.
Rămân totuși la ideea că
interacțiunea client-apărător,
cel puțin la faza de angajare și
de semnare a contractului, fie
că este o speță penală sau
civilă,  trebuie să fie una face-
to-face, cu respectarea
regulilor anti-pandemice.

av. ancuța sandu, decanul
baroului neamț:
Sunt de acord că digitalizarea
reprezintă viitorul, că avocații
nu au cum să fie reticenți la
nou, însă cred că în ceea ce

privește Dreptul Penal, vor fi
dificultăți în aplicare. Sunt
principii care trebuie
respectate, așa cum spuneam
și mai sus. Interacțiunea
avocat-justițiabil trebuie
protejată, confidențialitatea
trebuie asigurată, dreptul la
apărare trebuie efectiv
garantat, acesta trebuind să
nu rămână doar la rang de
principiu. fără aceste
deziderate și fără asigurarea
prezenței efective a avocaților
în desfășurarea proceselor
penale, nu vom putea discuta
de aplicarea legii, de
respectarea principiilor de
drept și a dreptului la apărare.

av. maricica alexandru,
decanul baroului călărași:
fără îndoială, digitalizarea
justiției este  inevitabilă, însă
modul în care va fi elaborată și
gândită pentru a putea fi
aplicată va reprezenta o
adevărată provocare. În
perioada pandemiei am
observat o digitalizare
progresivă a justiție și, fie că
ne place sau nu, trebuie să ne
adaptăm timpurilor, însă
întreaga abordare a 
procedurii digitale trebuie
făcută cu respectarea
principiilor procedurale și
reglementată prin acte
normative care să nu încalce
drepturile conferite de codul
procedural relației de asistență
juridică dintre avocat și
inclupat.

av. dr. sergiu stănilă, decanul
baroului timiș:
Interacțiunea client-avocat
este, în opinia mea, esențială
și de neînlocuit în toate
tipurile de litigii. Încrederea și
confidențialitatea sunt
ingredientele de bază ale

relației client-avocat. Sigur, în
procesul penal, mandatul
avocațial este unul intuitu
personae și orice împrejurare
care afectează acest caracter
trebuie evitată. 
Digitalizarea procesului judiciar
se va produce la un moment
dat, fie că ne dorim sau nu
acest lucru. Justiția nu poate
rămâne în urma societății, nu
poate fi concepută în afara
dezvoltării tehnologiei. firește,
există elemente specifice
procesului judiciar clasic, dacă
putem să îl numim așa, care
vor dăinui mult timp. Pledoaria
avocatului se numără printre
acestea.
Contradictorialitatea realizată
în sala de judecată, indiferent
de tipul procesului judiciar,
respectiv penal sau non penal,
reprezintă poate „sarea și
piperul” activității profesionale
a avocatului. Nu este la fel de
frumoasă, de savuroasă atunci
când faci un schimb de adrese,
cereri, concluzii scrise prin e-
mail și nici atunci când
participi la ședința de judecată
prin videoconferință, în fața
unui ecran. În același timp
însă, am depășit fără atâtea
critici etapa utilizării mașinii de
scris, a indigoului, a căutărilor
legislative prin sediile învechite
ale bibliotecilor.
În prezent, nu există formă de
exercitare a profesiei de
avocat fără conexiune la
internet, fără abonament la un
program legislativ, de doctrină
sau practică judiciară, fără
computer și imprimantă. De
aceea, cred cu tărie în
digitalizarea procesului
judiciar, beneficiarul actului de
justiție, cetățeanul, dar și
participanții la înfăptuirea sa,
profesioniștii dreptului, având
numai de câștigat.



36 eDiŢiA A XXXii-A fEbRUaRIE 2021
LEgaL magazIN www.legAlmAgAziN.ro 

turNul De CoNtrol

Prin educaţie, formare
continuă şi o muncă ce
presupune un consum nervos
deosebit, fiecare dintre noi
aduce permanent o
contribuție la înfăptuirea
actului de justiţie. Un act de
justiţie judicios presupune un
volum de muncă substanţial,
competenţă profesională şi de
ce nu, multă valoare. 

Experienţa acumulată de-a
lungul timpului pune bazele
unei viziuni moderne şi
dinamice asupra sistemului
judiciar.

Reiau aici ce am spus cu ceva
timp în urmă la un webinar
destinat studenților la drept.

“Eu (...) am știut de la bun
început ce facultate vreau să
urmez. facultatea de Drept a
fost visul meu, a fost idealul
meu, prima iubire – cum se
spune – și cred că nu am
greșit, neștiind, la momentul la
care am intrat în facultatea de
Drept, ce va urma la sfârșitul
acestei facultăți. (…) La
sfârșitul facultății, în anul
1994, pentru noi, Institutul
Național al magistraturii era
doar o posibilitate, nu era
obligatoriu. Noi aveam de ales
între a fi avocați sau judecători
ori procurori. am fost ultima

generație care a avut șansa
repartiției, pentru unii o
șansă... am fost duși în
amfiteatru, au venit cu listele
de opțiuni. Evident, primele
posturi oferite, în funcție de
mediile avute, au fost pentru
funcția de judecător. (…) La
momentul la care s-a ajuns la
numele meu, postul care mi 

s-a oferit a fost acela de
judecător la buftea. Îmi
doream, la acel moment, să fiu
judecător. (…) La 22 de ani să
știți că e greu de ales obiectiv,
conștient și responsabil. Nu vă
sfătuiesc să alegeți, vă
sfătuiesc să vă lăsați purtați de
viață și în funcție de ceea ce
viața vă oferă și în funcție de

ce evenimente apar, în funcție
de acestea să alegeți. (…) Nici
prin cap nu îmi trecea să optez
pentru un post de procuror,
dat fiind că, pe durata
facultății, materia care mi-a
oferit cele mai mari satisfacții
a fost Dreptul Civil, Dreptul
Procesual Civil – am avut
lucrarea de licență în Drept

„meseria de avocat este, practic,
meseria procurorului de sală, 
dar văzută în oglindă”
Articol de eleNA HACH, fost procuror al Parchetului de pe lângă Curtea de Apel brașov

cristi.pavel
Highlight

cristi.pavel
Highlight
, procuror al Direcției Naționale Anticorupție (DNA)
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Civil. Pentru mine, Dreptul Penal
era un fel de matematică, mi se
părea sec, mi se părea anost, un
domeniu în care nu puteai să
jonglezi cu imaginația, așa cum era
civilul, și am spus «Nu, pentru mine
nu este penalul! Nici nu mă văd
procuror». (…) Prima zi de parchet
s-a derulat în felul următor: am
primit dosare, în jur de 50 de
dosare cu morți suspecte. mi le-a
adus o doamnă grefier, efectiv un
teanc, care a fost aruncat pe biroul
procurorilor. Stagiarii erau tratați în
parchete ca niște copii care
trebuiau formați, grefierii știau
foarte multă carte și învățai foarte
multe de la ei. Noi eram copii,
copiii care trebuiau să învețe. 

În momentul în care am deschis
acel dosar de moarte suspectă, am
avut intuiția că acela va fi locul meu
pentru o bună bucată de timp și,
într-adevăr, din acel moment nu
mi-a mai trecut niciodată prin cap
să-mi schimb profilul, să-mi schimb
meseria. am rămas procuror și sunt
procuror și în prezent. Nu sunt eu
în măsură să vă spun ce să alegeți.
așa cum v-am spus, lăsați să vă
trăiască viața, și nu invers, și, în
funcție de evenimentele care
intervin în viața dvs., stabiliți ce va
trebui să faceți sau pentru ce
sunteți pregătiți să faceți în viața
aceasta”.

Iată că nu am vrut să devin
procuror la terminarea facultăţii.
Ştiinţele penale mi se păreau mult
prea rigide pentru modul meu de
gândire. Refuzul meu în faţa
caracterului implacabil al dreptului
penal, manifestat în anul 1994, m-a
făcut să aleg meseria de avocat,
practicată totuşi un scurt timp, în
bucureşti.

Nutresc un respect puternic față
de meseria de avocat, care este,
practic, meseria procurorului de

sală, dar văzută în oglindă. Nu
discut aici profilul procurorului de
anchetă, care nu are nicio
legătură cu profilul procurorului
de sală. Cred că doar în sala de
judecată poți înflori ca
profesionist al dreptului, pentru
că nimic nu este mai greu, mai
dur, mai solicitant și mai
performant decât duelul judiciar.
acesta însă presupune
cunoașterea cauzelor în
profunzime, cunoașterea
lacunelor și a elementelor
vulnerabile dintr-o cauză sau alta,
stăpânirea jurisprudenței
relevante, a jurisprudenței CCR,
ICCJ, CJUE, dar și veritabile
abilități specifice avocatului și
anume spontaneitatea,
dinamismul, capacitate de reacție
rapidă. gestionarea mai mult
decât eficientă a situațiilor dificile
ce se ivesc la tot pasul în ședințele
de judecată, acomodarea rapidă
cu situația de disconfort (să nu
uităm că procurorul de sală nu are
niciun moment starea de confort
pe care o are procurorul de
anchetă; este singur în groapa cu
lei, cum spunea un bun prieten).

Nu e satisfacție mai mare decât
prezența adversarilor pregătiți la un
înalt nivel în majoritatea cauzelor!
am avut această șansă și o am în
continuare; pentru mine, este un
plus de valoare, un impuls puternic
de a îmi crește vigilența, de a îmi
potența spiritul de combat, de a

crește și mai mult valoarea
argumentelor juridice.

Este un lucru cert că avocații și
procurorii sunt corp comun, nu
putem exista unii fără ceilalți. și
dacă vezi, la cauzele în care
participi, în funcție de numărul
inculpaților, al părților, un număr
considerabil de avocați bine
pregătiți, este cert că acolo începe
adevărata plăcere a dreptului.

Toată cariera mea am urmărit
profilul avocaților, încercând an de
an să îmi rafinez experiența
profesională și din acest punct de
vedere. Cred eu că am reușit în
bună măsură și datorită lor,
avocaților.

Îmi amintesc acum ce am spus la
un interviu, legat de profesia de
procuror, găsesc acum că acele
cuvinte sunt perfect compatibile cu
meseria de avocat,  nu găsesc
altele mai potrivite pentru a le
pune în pagină, astfel că o să le
folosesc pe cele deja intrate în
memoria colii de hârtie, dar cu
iradiere asupra profesiei de avocat:

„o meserie dură, grea, uluitor de
frumoasă, o meserie care te poartă
în infernul relaţiilor umane şi nu
numai, în care întâlneşti agonia şi
extazul, binele şi răul.

Trebuie să ai doar tăria de 
a rezista.”

o meserie dură,
grea, uluitor 
de frumoasă, 
o meserie care
te poartă în
infernul relaţiilor
umane şi nu
numai, în care
întâlneşti agonia
şi extazul, 
binele şi răul.
trebuie să ai
doar tăria 
de a rezista.

elena hach este fost procuror al parchetului de pe lângă
curtea de apel brașov, cu o experiență de peste 
25 de ani în domeniu, actualmente procuror în cadrul
direcției naționale anticorupție (dna). a fost membru
interimar al csm, membru al plenului oficiului naţional 
de prevenire şi combatere a spălării banilor, dar și al
consiliului director al asociaţiei procurorilor din românia.
a candidat la funcția de procuror european și la funcția 
de adjunct al procurorului-șef al direcției naționale
anticorupție (dna). 
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Considerați misiunea unui
avocat penalist mai delicată 
și mai dificilă decât cea a unuia
specializat pe drept civil și
comercial, de pildă? Sunt
riscurile și precauție pe măsura
posibilelor satisfacții de ordin
profesional și material? 

N-aș putea afirma că misiunea
juridică a unui avocat penalist
este, statistic vorbind,
neapărat mai dificilă decât a
unui civilist sau a unui
comercialist. Diagnosticul
rezultat din asemenea analize
comparative este dependent
de o mulțime de factori pe
care nu insist să-i detaliez.
Cât despre delicatețea
misiunii, da, cred că fișa de
post a unui penalist este mai
încărcată și mai complicată. și
asta întrucât, dincolo de
abstracțiunile inerente
ecuațiilor juridice care-s
supuse analizelor și care sunt,
în esența lor, asemănătoare
(indiferent de domeniul de
drept avut în vedere), în
spețele penale, avocații
intervenienți au o misiune în
plus: sarcina de a gestiona
emoții și sentimente. și, peste
toate, adevărul că miza pentru
care luptă avocatul nu este, cel
mai adesea, evaluabilă în bani,
ci ține de însăși libertatea și
însuși destinul clientului.

un avocat implicat într-o cauză
penală cu mare impact în
media se expune, la rândul său,
măcar într-o anumită măsură 
și devine unicul purtător de
mesaje publice cu privire la
respectiva speță. este acest
lucru un spor benefic de
vizibilitate pentru avocat 
sau un risc suplimentar de a fi
asimilat cu aprobarea faptelor
comise de acuzat?

avocații penaliști implicați în
cauze “cu mare impact în
media” au, într-adevăr, ocazia
de a-și construi o mai vizibilă
imagine publică decât aceea a
unui discret civilist. o
asemenea “ocazie” poate,
desigur, să însemne “șansă”
sau, dimpotrivă, “ghinion”, în
funcție de o mulțime de
factori: abilitățile de
comunicator ale avocatului,
datele concrete ale cazului,
profilul clientului, percepția
publică asupra speței etc. 
Una este să fii avocatul
antipaticului Weinstein (în
cazul căruia nici măcar decanul
facultății de Drept de la
Harvard nu a putut interveni
ca avocat fără a scăpa de
dezaprobarea virulentă a
studenților - nejustificată, în
opinia meai) și alta este să fii
avocatul lui Robert Roșu
(victima unei regretabile și

„Cred în sacralitatea «laică» 
a relației avocat-client întemeiate,
înainte de orice, pe încredere”
interviu cu av. floreNtiN țuCA, managing Partner, țuca zbârcea și Asociații
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imense erori judiciare, simțită
ca atare de covârșitoarea
majoritate a juriștilor care au
analizat datele esențiale ale
speței).

D ealtfel, ați amintit anul trecut,
cu o notă de revoltă perfect
justificată, faptul că mai există
voci care susțin public ideea
că avocatura este o “profesie
discutabilă din punct de vedere
moral” și că avocații penaliști
care îndrăznesc să apere
“infractorii” sunt, ei înșiși, niște
infractori. mai mult, o astfel de
idee a fost reluată și de un
politician care a acuzat 
avocații că „trăiesc din banii
infractorilor. Ce ar trebui
răspuns unor astfel de
aserțiuni profund mincinoase
și ofensatoare?

Da, m-am plâns adesea de
popularitatea nejustificată a
unor asemenea prejudecăți.
Scriam cândva: „A încerca să
faci pe avocatul avocaților
înseamnă, din start, să-ți
asumi roșii și ouă în parbriz.
Întâi, pe acelea aruncate de
pietonii care-și culeg
informațiile despre avocați din
bancurile cu rechini venali și
lacomi. Pe urmă, pe cele
zvârlite de formatorii de
inteligente și alese opinii care
trec zebra cu Caragiale sub
ochelari și te împroașcă, pe
loc, cu citate, atent alese,
despre pretins deșănțata castă
a avocaților interbelici. Ori a
formatorilor de inteligență,
care susțin (chiar în fața
studenților de la Drept) că
avocatura este ,,o profesie
discutabilă din punct de vedere
moral”. 

Apoi, huiduielile acelora
convinși că dreapta judecată a
pieței și a străzii face inutilă și
chiar blasfemiatoare orice
invocare a dreptului la apărare
și a prezumției de nevinovăție.
Pe urmă, flegma-n ochi din
partea celor pentru care avocații
sunt niște șmecheri care nu fac
altceva decât să jongleze
întruna cu ,,chichițe”,
,,chițibușuri”, ,,șopârle”, șerpi și
alte veninoase lighioane. Apoi,
sula-n coaste de la însuși
înțeleptul, pardon, Înțeleptul
Legiuitor, Măria Sa, care vine, în
ultima vreme, cu norme extrase
din propria-i iradiantă lumină,
norme mai moi decât toate
roșiile și ouăle care ni se preling
pe robă. În fine, ultimele
scuipături, resturi din voma de
fiere, din partea avocaților înșiși,
extaziați să se autodevoreze,
harakiri din exces de onoare.ii”
Constat cu amărăciune că
prejudecățile și judecățile pe
care le deplângeam în acel text
își păstrează actualitatea. Cred
că principala cauză este legată
de nivelul scăzut de educație
juridică a publicului și de
insuficienta valorizare a
dreptului la apărare și a
prezumției constituționale de
nevinovăție.

mi-a reținut atenția o expresie
pe care ați formulat-o la un
moment dat: „avocatul este, 
ori ar trebui să fie, medicul-preot
al subiecților de drept”. Ajunge
relația avocat-client până la
adâncimi de conștiință?
tratează și vindecă un avocat
tarele ascunse ale celui pe care
îl reprezintă? Se simte clientul
în prezența avocatului ca într-un
confesional?

Da, reconfirm: cred în
sacralitatea “laică” a relației
avocat-client întemeiată,
înainte de orice, pe încredere.
așa cum preotul este
confidentul meu în tainele
sufletești, iar medicul - în
tainele trupești, tot așa am
dreptul la un confident și un
sfătuitor în “tainele” mele
sociale. Iar acest sprijin nu
poate veni decât de la un
avocat, prezumat ca cel mai
potrivit tălmăci al regulilor
care guvernează socialul și
care mă poate ghida,
prietenește, prin hățișul lor.

Cazul condamnării confratelui
avocat robert roșu a ridicat pe
poziții critice mai toată breasla,
în general. Dumneavoastră ați
avut opinii clare și tranșante 
în particular, care au criticat
vehement întregul caz,
procedurile și sentința
pronunțată. Pot fi trase din
această speță învățăminte
folositoare profesiei?

Categoric, da. Cazul Roșu este
un caz-școală și sunt convins
că va rămâne, peste ani, o
referință în jurisprudența
penală românească. Iar
Robert, fără voia lui, va
dobândi statut de trist simbol
al deceniului trecut, în care
România europeană a fost un
veritabil stat de strâmb.
și da, cred sincer că, grație
cazului Roșu, atât profesia cât
și laboratoarele juridice se vor
îmbogăți cu importante
descoperiri despre adevăratele
valori și principii care stau la
baza dreptului penal: rolul
fundamental al dreptului la
apărare într-un stat care

respectă justiția, prezumția de
nevinovăție și importanța ei,
statutul și misiunile avocatului,
precum și nevoia distincției
dintre acesta și clientul pe care
îl reprezintă sau îl asistă,
ierarhia și greutatea probelor,
adevărata semnificație a
autorității de lucru judecat a
unei hotărâri judecătorești etc.

Sunteți fondatorul firmei 
de avocatură de business 
Ţuca & Asociații și din 2006 
co-fondatorul societății
rebotezate țuca zbârcea &
Asociaţii, cu o excelentă
reputație și o experiență
bogată în diverse arii de
expertiză. Ca bun cunoscător al
pieței și întreprinzător în piața
de profil de 16 ani, ce ați
recomanda unei tinere
societăți de avocatură:
specializare pe domenii sau
bun exercițiu în toate, pentru a
deservi cât mai mulți clienți?

Nu cred în rețetarul fericirii, iar
bestseller-urile motivaționale
despre cele 7 căi spre
onestitate și alte virtuți mă
lasă rece. Prin urmare, mi-e
greu să ofer sfaturi aplicabile
one- size-fits-all, câtă vreme
succesul veritabil se
întemeiază tocmai pe o
abordare foarte personalizată
a provocărilor. În alți termeni,
nu există o garanție a reușitei
care să fie dependentă de
numărul specializărilor firmei.
Totul depinde de volumul și
competența resurselor care
susțin proiectul. Totuși, ca să
nu mă eschivez, recunosc că
sunt adeptul strategiei de a
nu-ți pune toate ouăle într-un
singur coș.
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v-ați dedicat profesional în cea
mai mare măsură Dreptului
Penal al afacerilor, predați
această materie la catedra
facultății de Drept din
universitatea de vest din
timișoara, semnați cărți de
specialitate („răspunderea
penală a persoanei fizice” la
editura Hamangiu, „Drept Penal”
– Partea generală și Partea
Specială, „Provocările bioeticii
și răspunderea penală” la
editura universul Juridic,
„răspunderea penală a
persoanei juridice” la editura
Hamangiu, „inteligența
artificială, dreptul penal și
sistemul de justiție penală.
Amintiri despre viitor” la editura
universul Juridic ), dar și
capitole din alte lucrări. În
calitate de co-autor, sunteți, de
asemenea, membru al
colegiului editorial al „Journal
of eastern european Criminal
law” și al altor reviste juridice
naționale și internaționale și o
prezență activă și remarcată în
manifestări publice de profil
din țară și străinătate. De unde
aplecarea (pasiunea?) pentru
această arie de expertiză? 

am avut întotdeauna o
aplecare către teme și subiecte
de nișă, care implică o
abordare interdisciplinară,

care m-au forțat să ies din
zona de confort și care mi-au
permis să îmi manifest și să-mi
dezvolt creativitatea. Da, și în
domeniul dreptului,
creativitatea, pe lângă rațiune
și rigoare, se poate valorifica
în operațiunea de interpretare
a textelor legale și în
modalitatea în care gestionăm
o cauză. Cu atât mai mult,
domenii de nișă precum cel de
Drept Penal al afacerilor
necesită de multe ori
ingeniozitate și o bună
cunoaștere nu doar a legii, ci
și a multiplelor aspecte ce țin
de activitatea persoanelor
juridice, aspectele financiare și
economice, managementul
riscului, inovații etc. Este un
domeniu, pe cât de îngust la
prima vedere, pe atât de
complex și solicitant. L-am
privit de la început ca pe o
provocare și mă bucur că
rezultatele muncii mele de
cercetare au atras atenția. 
Sunt o entuziastă prin definiție
și este în firea mea să abordez
orice temă cu pasiune și
curiozitate. Caracterul
complex și interdisciplinar al
domeniilor de nișă mă ține în
priză și nu îmi permite să mă
plictisesc, căci, am un mare
defect: detest rutina și
drumurile bătătorite.

Sunteți un avocat penalist
practicant sau vă limitați 
la teorie și analiză, la materia
de curs, lucrări științifice și
contribuții personale în
evenimente sau publicații?

Sunt avocat penalist
practicant, chiar dacă, în
ultima perioadă, am mai redus
din timpul dedicat pledoariilor
în instanță. mi-au plăcut
întotdeauna adrenalina,
schimbul de replici și
confruntările directe specifice
pledanților, iar experiența
acumulată în cei peste 20 de
ani de avocatură am
valorificat-o și o valorific în
continuare ca dascăl în
activitatea de predare și
seminarizare.

este o doamnă potrivită a
susține în pretoriu cauza unei
persoane pasibile de
condamnare penală? 

De ce n-ar fi? Ca femeie, am
auzit de prea multe ori că
anumite lucruri nu pot fi
făcute sau că o asemenea
orientare în profesie nu se
potrivește unei doamne, că e
greu, că e mai comod și mai
sigur în cauzele „ne-penale”.
De fiecare dată când mi s-au
spus aceste lucruri, m-am

ambiționat și mai tare și am
demonstrat că pot. 
o doamnă rămâne doamnă
indiferent în fața cărei instanțe
pledează și indiferent de
partea pe care o reprezintă! a
fi o doamnă nu depinde de
clienții pe care îi reprezintă o
femeie avocat, ci rezultă din
eleganța și finețea
argumentelor, din
colegialitate, din seriozitatea
cu care abordează fiecare
cauză în parte, din
punctualitate, din inteligență și
din calitatea discursului și a
pledoariei. 

este Dreptul Penal o
specializare care s-ar potrivi
mai degrabă bărbaților, care
n-ar avea probleme să ajungă
în locuri de reținere și/sau
detenție, în mediul uneori
pestriț al aparținătorilor
acuzatului? 

o femeie se confruntă de-a
lungul vieții cu multiple
provocări. Întrebările de acest
gen îmi sunt adresate doar de
către bărbați. Nouă, femeilor
avocat care intrăm în penal,
genul acesta de curiozități ne
stârnesc zâmbete. Locurile de
deținere pot fi vizitate și pe
tocuri și fără tocuri, iar
aparținătorii inculpaților nu

„Succesul avocatului penalist se măsoară
în recunoștința oamenilor, în faptul 
că oamenii se întorc mereu la tine”
interviu cu conf. univ. dr., av. lAurA StăNilă, membru fondator al Societății Stănilă & Asociații, timișoara 
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sunt decât persoane îngrijorate de
situația fratelui, soțului, părintelui,
prietenului, etc. lor. 
avocatul (indiferent dacă este
bărbat sau femeie) trebuie să știe
să impună respect prin simpla sa
prezență și prin modul în care
gestionează relația cu inculpatul și
cu aparținătorii acestuia. De la
început trebuie stabilite limite și
fixat cadrul interacțiunii
profesionale. fermitatea și
seriozitatea sunt calități esențiale,
pentru ca relația cu inculpatul și
aparținătorii săi să fie una normală
și firească. Iar tocurile nu au nicio
legătură...

există percepția generală că
procesele în care inculpații au
avocat din oficiu sunt din start
pierdute. 

apărarea nu o face avocatul din
oficiu, ci omul care are calitatea de
avocat și care a preluat oficiul
respectiv. Ca în orice profesie,
activitate, meserie, oamenii și
caracterul lor fac diferența. Nimic
nu împiedică avocatul din oficiu să
își îndeplinească mandatul cu
seriozitate, moralitate și dedicație.
Dar pentru asta sunt necesare
educația, un fond valoric sănătos și
pasiune pentru profesia aleasă. 

am văzut pledoarii foarte bune ale
unor avocați din oficiu și am văzut
„oficiari” slab pregătiți. firește că
ar putea fi găsite și alte cauze
pentru calitatea uneori mai scăzută
a pledoariilor de la oficii, cum ar fi
sumele uneori derizorii cu care
sunt plătite aceste oficii sau
întârzierile la plata acestor oficii,
care în unele cazuri au devenit
chiar o practică. firește că nu banii
ar trebui să conteze în acest
context, însă un avocat stagiar, în
general, trăiește din oficii...

există, credeți, un soi de dezinteres
al avocatului faţă de cauzele din
oficiu sau totul ține de moralitatea
și conștiința practicantului?

Repet ce am spus anterior: omul și
calitatea sa fac diferența. Îmi
amintesc că, stagiară fiind, am
primit vreo șase oficii și m-am dus
să studiez dosarele. am luat notițe,
am făcut fișe pentru fiecare dosar,
am identificat neconcordanțele din
rechizitorii și m-am prezentat la
termen în fața instanței. și acum
zâmbesc când rememorez figura
judecătorului care și-a pus mai bine
ochelarii, s-a uitat lung la mine și
mi-a spus: „Domnișoară,
dumneavoastră chiar vă place
penalul!” 

Sunt Codul de Procedură Penală,
Codul Penal și legislația conexă
instrumente stabile, bine
fundamentate și amendate oportun,
cu care operează sistemul judiciar
din țara noastră?

Din păcate, nu. și o spun cu toată
seriozitatea și asumarea. Domeniul
Dreptului Penal, cu toată legislația
aferentă, fiind o componentă a
Dreptului Public, trebuie să se
bucure de rigoare și stabilitate.
Este inadmisibil să adoptăm coduri
penale a căror intrare în vigoare să
fie amânată succesiv, să fie

Avocatul
(indiferent dacă
este bărbat sau
femeie) trebuie
să știe să
impună respect
prin simpla sa
prezență și prin
modul în care
gestionează
relația cu
inculpatul și 
cu aparținătorii
acestuia. 
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modificate, să se dea o „erată” (nici
nu există termen juridic pentru o
asemenea operațiune!), iar apoi să
fie abrogate (Legea nr. 301/2004). 
Este inadmisibil să se legifereze
„sezonier”, prin ordonanțe de
urgență în domeniul Dreptului
Penal, este de-a dreptul înfiorător
că se modifică Codul Penal actual
de 4 ori într-o lună (a se vedea
modificările de la sfârșitul anului
trecut) și că încă sunt proiecte de
modificare punctuală. Nu există
viziune. Există pusee populiste sau
de altă natură, care dau naștere
unor aberații, cum ar fi modificările
operate în cazul infracțiunilor
contra vieții și integrității sexuale,
care au generat redundanțe greu
de gestionat în practică. 
mai nou, ca politician, este la modă

să faci o propunere de modificare a
legislației penale fără să studiezi
efectiv impactul, consecințele unei
asemenea modificări și fără să ai o
cultură și o pregătire temeinică în
teoria dreptului penal pentru a
înțelege dacă, într-adevăr, o
asemenea modificare este benefică
și necesară. Nu pot spune decât că
sunt dezamăgită.

Pe ce criterii credeți că ar trebui să
se măsoare mai just valoarea și
succesul unei societăți de avocatură
specializate în Drept Penal sau ale
unui avocat din această arie?

Succesul este relativ. aparent,
succesul se măsoară în cauze
câștigate, iar în penal, în numărul
de achitări sau de soluții prin care

se obține  - acolo unde legea
permite – o renunțare la pedeapsă
sau o amânare a aplicării pedepsei,
nu-i așa? 
am întrebat odată un coleg dacă se
consideră un avocat de succes. El
mi-a spus că da și mi-a sugerat
numărul de zerouri al sumelor
încasate de el, în medie, într-o lună.
știu că am zâmbit și l-am întrebat:
„Clienții tăi ce spun?” 
Este evident, în opinia mea, că
lucrurile sunt mult mai complexe de
atât. Sunt de părere că succesul se
măsoară în recunoștința oamenilor,
în faptul că oamenii se întorc mereu
la tine, chiar dacă, uneori, cauzele
se mai și pierd, ori clientul mai este
și condamnat, căci nu poți face
minuni, nu-i așa, oricât ai fi de bun
ca profesionist.  Succesul reprezintă
pentru mine o măsură a conștiinței
mele și a recunoștinței clienților.

Care este, din punctul dvs. de
vedere, avocatul penalist cu mai
multe șanse de reușită în cazul
asumat: unul pragmatic, riguros,
tipicar și mai puțin impresionabil,
sau unul care empatizează bine cu
clientul, care câștigă clientul pe
partea emoțională, care inspiră
devoțiune și încredere?

Răspuns de avocat: depinde...
Depinde de cauză, depinde de
client, depinde de împrejurări. Nu
există o „tipologie” a avocatului
„perfect”, cred eu. În plus,
experiența profesională, combinată
cu experiențele de viață ale
avocatului pot aduce schimbări în
timp în modul în care acesta
relaționează cu clienții și a modului
în care abordează fiecare cauză în
parte. În opinia mea, avocatul
penalist trebuie să aibă o sumă de
calități - seriozitate, o bună
pregătire profesională, dedicare și
pasiune – care reprezintă minimul
necesar pentru o activitate
profesională eficientă.

Sunt de părere
că succesul 
se măsoară 
în recunoștința
oamenilor, 
în faptul că
oamenii se
întorc mereu la
tine, chiar dacă,
uneori, cauzele
se mai și pierd,
ori clientul 
mai este și
condamnat, 
căci nu poți face
minuni, nu-i așa,
oricât ai fi de bun
ca profesionist. 
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Sunteți un bun cunoscător al
pieței avocaturii din sfera
penală. Credeți că avocații
seniori, care în dictatură au
avut în multe cazuri de apărare
mâinile legate și vocea dată la
minimum, s-au adaptat bine la
democrație, la „lupta liberă” din
instanță?

fără să fi cunoscut în mod
direct cum se desfășura
activitatea în instanțe înainte
de 1989, din povestirile celor
care au profesat și atunci am
înțeles că, în realitate, lucrurile
nu stăteau deloc așa în marea
majoritate a cazurilor.
Excepțiile de care amintiți se
refereau la situațiile în care
organele statului totalitar
acționau alte resorturi decât
cele prevăzute de normele
procesual penale sau civile. 
Nu cred că putem să
comparăm situația anilor ’50,
spre exemplu, cu cea din anii
’70 – ’80, din perspectiva
rolului avocatului. Este foarte
posibil ca din perspectiva
modului în care funcționau
efectiv instanțele atunci, a
calității motivării hotărârilor
judecătorești pronunțate în
acea perioadă, ținând cont
atât de numărul cauzelor
deduse judecății, cât și de
nivelul de complexitate și
diversitate al acestora,
comparația să nu fie una
neapărat favorabilă zilelor

noastre. Iau în calcul aici
inclusiv Deciziile de îndrumare
ale fostului Tribunal Suprem,
de foarte multe ori extrem de
utile și astăzi.
Revenind la întrebarea dvs.,
cred că experiența acumulată
înainte de 1989 a fost foarte
utilă celor care profesau la
acel moment pentru a face
față provocărilor
postdecembriste, să le spunem
așa. acele generații de avocați,
chiar dacă reduse numeric, au
reprezentat nucleul care a
asigurat dezvoltarea profesiei
de avocat la nivelul pe care îl
cunoaștem astăzi. 

este un avocat penalist mai
convingător dacă este
impetuos și persuasiv, dacă își
etalează charisma? Sau
prevalează clar argumentele,
probele, firul roșu-călăuzitor al
pledoariei?

Una nu o exclude pe cealaltă.
În primul rând, avocatul
penalist este prin excelență
avocat pledant. În general,
mentalul colectiv asociază
avocații cu imaginea
avocatului pledant. Din
această perspectivă, într-un
mod mai mult sau mai puțin
impetuos, avocatul are nevoie
să convingă judecătorul asupra
temeiniciei argumentelor sale. 
Pentru asta, pledoaria
avocatului are nevoie de

consistență, de claritate, de
acest fir roșu-călăuzitor, cum
inspirat îl numiți dvs.. Doar că
acest fir roșu trebuie să aibă
vocația de a îl călăuzi pe
judecător de-a lungul unui
raționament juridic care să
conducă la cea mai bună
soluție legală posibilă pentru
client, în contextul adevărului
judiciar din acea cauză. 
acest lucru este posibil numai
în baza unei cunoașteri cât mai
în detaliu a speței și a unei
pregătiri temeinice a
argumentației pe care se
bazează pledoaria. 

unii asociază activitatea unui
avocat sau anchetator din aria
penală cu riscul de a fi blamat,
de a-și șifona cartea de vizită,
de a fi supus unor presiuni și
unor așteptări mai mult sau mai
puțin conforme cu realitatea,
de a tangenta medii interlope
sau de a apăra cauza unor
făptuitori atroce. Cu ce se pot
contrabalansa toate aceste
riscuri? 

Cred că aici sunt necesare
anumite clarificări preliminare.
În primul rând, pentru un
anchetator, cum îl numiți
dumneavoastră (presupun că
aveți în vedere, generic,
procurorii și polițiștii
judiciariști), aceasta este „fișa
postului”, cu asta se ocupă în
mod exclusiv. Nu văd cum ar

putea fi blamat cineva care are
ca obligație generală de
serviciu „reprezentarea
intereselor generale ale
societății și apărarea ordinii de
drept, a drepturilor și
libertăților cetățenilor”, așa
cum prevede articolul 131 din
Constituția României.
În aceeași măsură, unul dintre
aceste drepturi ale cetățenilor
este dreptul la apărare,
garantat atât prin articolul 24
din Constituție, articol care
precizează în mod expres
faptul că „în tot cursul
procesului, părțile au dreptul
să fie asistate de un avocat,
ales sau numit din oficiu”, cât
și prin articolul 6 paragraful 3
din Convenția Europeană a
Drepturilor omului, care
prevede, printre altele, că
„orice acuzat are, maI aLES,
dreptul ..... să se apere el
însuși sau sa fie asistat de un
apărător ales de el și, dacă nu
dispune de mijloacele
necesare remunerării unui
apărător, să poată fi asistat
gratuit de un avocat din oficiu,
atunci când interesele justiției
o cer”. 

Acesta este cadrul legislativ,
așadar. Ce rol principal exercită
avocatul în asigurarea unui
proces corect, cinstit?

avocatul are un rol esențial în
exercitarea dreptului la

„În anumite momente operative ale anchetei
penale și ale procesului penal în general,
avocatul este un manager de criză”
interviu cu av. AuguStiN zăbrăuțANu, fondator și avocat coordonator, zăbrăuțanu, Popescu & Asociații
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apărare de către persoanele vizate
de o procedură judiciară, în
anumite situații asistarea sau
reprezentarea acestora de către un
avocat fiind obligatorie, acesta
având dreptul şi obligaţia de a
stărui, prin toate mijloacele legale,
pentru realizarea liberului acces la
justiţie, pentru un proces echitabil
şi soluţionat într-un termen
rezonabil, indiferent de natura
cauzei sau de calitatea părţilor.
am ținut să reamintesc aceste
aspecte pentru a sublinia că nu
putem discuta de „o șifonare a
cărții de vizită” în exercitarea
acestei profesii, indiferent de
domeniul de practică unde
înțelegem să ne desfășuram
activitatea, atât timp cât asigurăm
o apărare efectivă a drepturilor,
libertăţilor şi intereselor legitime
ale clienților noștri, acesta fiind de
altfel scopul exercitării profesiei de
avocat. 

Care este, de fapt, cel mai mare risc
la care se expune un avocat?

Din perspectiva mea, cel mai
important risc la care este supus
avocatul este cel de a scăpa din
vedere „interesul cazului”, de a nu
da dovadă de bună credință
profesională în evaluarea situației
clientului și în consecință de a-i
crea acestuia așteptări eronate cu
privire la situația sa judiciară, ceea
ce echivalează, până la urmă, cu o
apărare ineficientă, lipsită de
efectivitate, cu consecințe dintre
cele mai serioase pentru client.

Ce satisfacții pot duce înainte un
penalist, peste asemenea poveri?

Satisfacții? aici răspunsul este unul
banal: să reușești să obții o soluție
cât mai aproape de ceea ce ai
stabilit în mod realist cu clientul,
bazat pe adevărul judiciar. În mod
particular, mie îmi provoacă cea

mai mare bucurie momentele când
reușesc „să plec cu clientul acasă”
în cazul măsurilor preventive,
acesta fiind un element care
execută o presiune enormă pe
client, pe familia acestuia, cât și pe
avocat, presiune care pune la grea
încercare strategia de apărare și, de
ce nu, chiar încrederea în avocat.

Poate fi comparat un avocat 
din domeniul penal cu un medic 
de la serviciul urgențe, căruia 
îi ajung cazuri dramatice, uneori 
pe muchie de cuțit?

Deși comparația este mult forțată,
putem spune că în anumite
momente operative ale anchetei
penale, ale procesului penal în
general, avocatul este un manager
de criză, având de administrat în
timp real mai multe probleme
decât strict cele legate de dosarul
penal (mai ales în cazurile
complexe de drept penal al

afacerilor, unde sunt implicate și
persoane juridice, și unde nu a
existat o minimă gestionare a
riscurilor de natură juridică).

Ați dat examen de trei ori la
facultatea de Drept a universității
din bucurești până când ați reușit 
să deveniți student al prestigioasei
instituții de învățământ superior. 
A fost multă răbdare, dar și voință la
mijloc. Ce v-a determinat: pasiunea
pentru domeniul juridic, setea de
dreptate, spiritul justițiar? v-ați
gândit vreun moment să optați
pentru altă disciplină?

Eu am dat la Drept pentru a fi
avocat. Nu am avut niciodată și nu
am, nici acum, nici cel mai firav
gând pentru a îmbrățișa o altă
carieră juridică. așa au fost
vremurile, concurența era mare,
nici eu nu am abordat cum trebuie
admiterea, cel puțin în primul an.
La un moment dat, după ce am
picat admiterea a doua oară, timp
de căteva săptămâni, m-a bătut
gândul să dau la facultatea de
Istorie, fiind absolvent de liceu
pedagogic. Până la urmă, totul e
bine când se termină cu bine.

Înainte de a fi învățăcel în ale
Dreptului, ați practicat timp de doi
ani meseria nobilă de învățător.
Activitatea cu copiii v-a ajutat mai
târziu, când a trebuit să lucrați cu
adulți implicați în spețe, în conflicte
de natură juridică?

Pentru avocat, experiența de viață
este foarte importantă. ai de a face
cu oameni cu educație și firi diferie,
cu abordări și așteptări diverse – în
ceea ce mă privește educația
primită în liceu și experiența
didactică m-au încurajat să încerc
să înțeleg cât mai bine perspectiva
clientului asupra cazului său și să îl
implic cât se poate de mult în
dosar. asta întărește mult legătura

eu am dat la
Drept pentru a fi
avocat. Nu am
avut niciodată și
nu am, nici acum,
nici cel mai firav
gând pentru a
îmbrățișa o altă
carieră juridică.
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client-avocat, creează o bază
de încredere care ajută
tandemul client-avocat să
treacă împreună și peste
momentele mai puțin fericite
care pot apărea pe parcursul
derulării dosarului. 

Care sunt maeștrii care v-au
influențat cel mai pregnant
devenirea și afirmarea
profesională?

fiecare dintre noi învățăm de
la maeștrii noștri, de la cei mai
experimentați, cu care lucrăm
de-a lungul timpului. În ceea
ce mă privește, am avut șansa
ca 4 dintre avocații cu care am
lucrat de-a lungul anilor să îmi
acorde o încredere totală.
Domnul profesor Claudiu
buglea este cel cu care am
lucrat încă din facultate și
căruia încă îi datorez jumătate
din ceea ce știu eu astăzi, ca
avocat. a fost cel mai intens
proces de învățare din întreaga
mea existență. 
asociatul și prietenul meu
Robert Popescu mi-a fost
alături în ultimii 16 ani,
schimbându-mi modul de
abordare a profesiei, ajutându-
mă să ard etape în devenirea
mea, inclusiv prin conectarea
la „modul american” de a face
avocatura. 
Prietenului meu adrian
Cristea, unul dintre cei mai
experimentați avocați
maritimiști din România îi
datorez experiența mea în
drept maritim și asigurări
internaționale. 
Domnul profesor mihai Hotca
mi-a călăuzit cu multă răbdare
activitatea în ultimii 10 ani,
mai cu seamă în ceea ce
privește dreptul penal al
afacerilor. am spus-o de multe
ori, acești oameni sunt pentru

mine nu doar maeștri, sunt
oameni care mă onorează cu
încrederea și prietenia lor
pentru care le sunt profund
recunoscător.  

Sunteți avocatul coordonator al
companiei zăbrăuțanu,
Popescu & Asociații. munciți în
echipă, dar trebuie să asigurați
și un management adecvat al
societății. Ce este mai greu: 
să fiți șeful unei entități care
trebuie să supraviețuiască 
și să crească, ori să fiți
profesionistul practicant,
angajat în fel și fel de cazuri? 

Coordonarea societății de
avocați nu este cel mai dificil
lucru pe care îl am de făcut. Pe

de o parte, pentru că
activitatea de coordonare o
împart dintotdeauna cu soția
și asociata mea, Carmen
zăbrăuțanu, iar pe de altă
parte, fiind o echipă formată
din oameni foarte bine
pregătiți și care lucrează de
mult timp împreună, știm
fiecare ce avem de făcut. 
Pentru un boutique, consider
că prioritară este calitatea
serviciilor juridice pe care le
furnizăm clienților. motiv
pentru care, alături și de
volatilitatea crescută a
vremurilor pe care le trăim,
suntem interesați în primul
rând de consolidare, care
presupune în mod natural și o
ușoară creștere.   

Cum apreciați, în acest
moment, legislația penală, 
și cum vedeți modificările
intervenite în ultimii ani? 
Ce îmbunătățiri credeți că ar fi
de aplicat, în sensul clarificării
procedurilor, dar și pentru o
mai mare armonizare cu
legislația europeană?

așteptăm cu interes evoluțiile
legislative preconizate de noul
guvern, armonizarea legislației
cu deciziile Curții
Constituționale și începerea
efectivă a activității
Parchetului European.

Societatea de științe Juridice 
v-a acordat recent o diplomă de
apreciere, cu motivarea, citez:
“Av. Augustin zăbrăuțanu este
un avocat atât de bun, încât ți-ai
dori un dosar penal ca să ai
plăcerea să lucrezi cu el”. e un
spirit măgulitor la mijloc, dar
poate fi un bun slogan atașat
Cv-ului dvs. Cât de mult
contează simțul umorului în
meseria de avocat?

Trebuie să recunosc că am fost
copleșit de motivarea acordării
acestei diplome. Dincolo de
umorul formulării, am realizat
că există o situație în care
dosarele penale pot avea o
valență pozitivă: dacă sunt
prevenite. motiv pentru care
încercăm să facem o treabă
atât de bună, încât oamenii să
își dorească să lucreze cu noi
pentru prevenirea riscurilor de
natură penală, juridică în
general.  
avocatura nu diferă cu nimic
de restul sferelor de activitate
umană: umorul (mai ales
autoironia) îți dau puterea de a
trece peste momentele mai
puțin bune și te ajută să găsești
motive de bucurie în fiecare zi. 
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Economia, înțeleasă ca
ansamblul activităților
productive, comerciale și de
prestare de servicii, destinate
satisfacerii unor nevoi sau
interese sociale, poate fi
abordată din diverse perspective
și, în funcție de unghiul de
vedere din care este observată,
se consideră că se supune legilor
(principiilor, regulilor) naturii
(junglei), matematicii etc. și, mai
recent, se apreciază că este
obedientă față de preceptele
psihologiei (economia
comportamentală).
Însă, separat de toate celelalte
reguli cărora li se supune,
economia trebuie să fie
obedientă față de regulile
juridice, față de legea propriu-
zisă. Cunoașterea dreptului
penal al afacerilor ajută
organizațiile private, oamenii de
afaceri și participanții la
activitatea economică să prevină
și să gestioneze riscurile de
natură juridică penală. Pe un
plan mai larg, Dreptul penal al
afacerilor contribuie la sporirea
integrității în lumea afacerilor. 
Este evident faptul că există
preocupări, cel puțin la nivel
declarativ, referitoare la
conceperea, adoptarea și
implementarea unor sisteme de
integritate în majoritatea
domeniilor. Integritatea este un
concept mai larg, care include în

extensiunea sa elemente de
Drept penal al afacerilor. Este
observabilă chiar o oarecare
euforie de integritate, respectiv
o dorință de instituire a unor
norme de etică sau integritate în
tot mai multe zone ale relațiilor
sociale. 
Integritatea în afaceri cuprinde
regulile impuse prin lege
persoanelor implicate în
activități economice, precum și
regulile autoimpuse de către
acestea prin acte interne, în
scopul creșterii rezilienței pe
piață și a succesului economic.
Prima categorie de reguli include
toate obligațiile stabilite în
legislație (legi) referitoare la
conduita persoanelor fizice și
juridice care derulează activități
economice. Legile aplicabile

domeniului afacerilor prevăd o
serie de reguli destinate
asigurării unei economii de piață
funcționale și, totodată,
mijloacele (instrumente,
mecanisme) de drept penal și
extrapenal aflate la îndemâna
factorilor cu rol în prevenirea,
descoperirea și sancționarea
persoanelor care comit fapte ce
afectează integritatea
companiilor private. aceste
instrumente sunt prevăzute în
legea penală (Codul penal, Codul
de procedură penală etc.) sau în
alte acte normative, cum sunt
cele din domeniile muncii și
securității muncii, fiscal, al
societăților etc. mijloacele de
natură penală și extrapenală
legale, deși au o contribuție
substanțială la asigurarea

integrității afacerilor, trebuie și
sunt completate cu alte
instrumente, care țin în principal
de politica organizațiilor private,
interesate – la rândul lor – de
cunoașterea, prevenirea,
investigarea și combaterea
fenomenului ilicit (infracțional,
contravențional etc.) din
domeniul afacerilor. 
a doua categorie de reguli
privind integritatea le cuprinde
pe cele autoimpuse la nivelul
companiilor. Regulile
autoimpuse completează sfera
obligațiilor ce decurg din
legislația aplicabilă domeniului în
care activează organizațiile
private.
Într-o opinie superficială, s-ar
putea spune că integritatea nu
poate genera plusvaloare în
afaceri, chiar dacă multe
organizații private o
promovează, deoarece prezența
ei în câmpul afacerilor nu are
impact asupra succesului
economic. Cu alte cuvinte, se
poate susține că reușita sau
eșecul în afaceri nu sunt
influențate sau determinate de
existența ori inexistența unui
sistem de integritate funcțional. 
Departe de a fi un epifenomen,
integritatea în afaceri este, în
multe cazuri, un factor
determinant real, care concură
la robustețea sau reziliența
afacerilor. În toate situațiile,

ignorarea sau cunoașterea insuficientă 
a legislației penale din domeniul economic 
îi poate costa scump pe manageri
Activitatea economică – producerea de bunuri, serviciile și comerțul (stricto sensu) – stă la baza prosperității. 
fără oamenii de afaceri și lumea generată de afaceri (economie) este greu de conceput societatea contemporană și,
bineînțeles, nici nu ar fi fost posibile evoluția omului pe terra și civilizația prezentului. 
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respectarea integrității în afaceri
este considerată de către mulți
participanți la viața economică
drept una dintre condițiile
cumulative ale succesului în
afaceri, alături de resursele
umane și resursele materiale. 
De altfel, din ce în ce mai multe
companii adoptă coduri de etică
și integritate, desemnează
responsabili cu implementarea
sistemului de integritate și
organizează pregătirea
angajaților pentru dobândirea
de competențe în materia
integrității.
mai mult, implementarea unor
reguli de integritate poate fi
impusă de lege sau de organele
competente. În orice caz, legea
este mai afabilă cu organizațiile
care, după comiterea unor fapte
ilicite, probează adoptarea și
implementarea anumitor măsuri
de asigurare a integrității în
cadrul acestor entități. 
Dincolo de situațiile în care
există obligații legale de
implementare a unor reguli
privind asigurarea integrității la
nivelul organizațiilor sau a celor
în care agenții economici pot
obține anumite avantaje
patrimoniale după ce au comis
anumite fapte ilicite, se poate
constata că există o creștere a
numărului organizațiilor private
care aplică reguli autoimpuse de
protecție a integrității în
domeniul afacerilor.
Care este explicația acestor
reconfigurări de variabile în
câmpul afacerilor? Care este
cauza evanescenței efectelor
cunoscutului adagiu finis
mercatorum est lucrum (scopul
omului de afaceri este profitul) și
ale butadei banii n-au culoare?
Una dintre explicații este aceea
că din ce în ce mai multe dintre
persoanele care achiziționează
bunuri sau servicii sunt foarte

atente la imaginea companiilor
furnizoare, la implicarea
acestora în diferite scandaluri, la
relația cu mediul și, evident, la
respectarea principiilor de
integritate. Consumatorii sau
partenerii de afaceri sunt atenți
la faptul că ofertanții de produse
și servicii au fost sau nu
sancționați penal ori extrapenal.
aceștia sunt cu băgare de seamă
în ceea ce privește aplicarea
unor pedepse sau a altor
sancțiuni, precum interdicția
derulării unor activități
economice, interdicția exercitării
unor ocupații, interdicția
participării la achiziții publice,
interdicția de a înființa societăți
etc. 
Pe scurt, actorii câmpului
economic sunt tot mai vigilenți
la nivelul încrederii de care se
bucură participanții aflați în sfera
lor de interes. Lipsa ori pierderea
încrederii pot fi vătămătoare sau
chiar letale pentru
întreprinzători, aceștia putând fi
repudiați, aparent paradoxal,
inclusiv de către oamenii de
afaceri cu integritatea știrbită.
Parafrazându-l pe Plutarh,
explicația este că aceștia din
urmă iubesc viciul, dar îl urăsc pe
viciat.
În fața unui ansamblu complicat
și complex de factori, care
concură în modalități și ponderi
diferite la succesul sau
insuccesul în afaceri, diferența
de loc în ierarhia reușitelor o
poate face existența ori lipsa,
după caz, a unui sistem de
integritate funcțional, adaptat
condițiilor economice în care
organizațiile activează.
Omul este cel mai important
factor al ecuației economice,
deoarece sfințește locul, dar îl
poate și pângări, prin comiterea
de fapte antisociale care
afectează integritatea în spațiul

privat al afacerilor.
În concluzie, plecând de la
premisa că Omul este unul
dintre elementele esențiale ce
concură la progresul economic și
la robustețea activității
economice sau care, dimpotrivă,
poate frâna, degrada ori șubrezi
domeniul economic, se degajă
teza că funcția jucată de
sistemele de integritate
adoptate în cadrul organizațiilor
private este una de importanță
ridicată. Standardele de
integritate existente la nivelul
întreprinderilor au un rol de
netăgăduit în atingerea
obiectivelor economice ale
oamenilor de afaceri și
contribuie la însănătoșirea
mediului economic, generând
cel puțin indirect beneficii atât
pentru întreprinzători, cât și
pentru consumatori. aceste
argumente pledează în sensul
includerii obligatorii a
integrității în cultura
organizațională a companiilor.
Integritatea autentică în afaceri
este incompatibilă cu spoiala, cu
adoptarea unor reguli de etică și
a unor proceduri de
conformitate care rămân pur
formale, fără nicio aplicare.
Existența formală a unui sistem
de integritate cu reguli corecte,
care însă nu se aplică, are mai
degrabă un impact negativ decât
unul pozitiv.
așadar, pe baza premiselor
expuse mai sus, putem conchide
că integritatea în afaceri este un
element indispensabil al
succesului economic.
Plecând de la considerațiile
prezentate în cele ce preced,
constatăm faptul că pentru
oamenii de afaceri și alte
categorii de persoane implicate
în activități lucrative, cum sunt
cele care dețin funcții sau
exercită activități în domeniul

resurselor umane, contabilității,
marketingului, ori care
îndeplinesc sarcini executive în
cadrul unei companii sau
organizații economice,
cunoașterea legislației din
domeniul Dreptului penal al
afacerilor este foarte
importantă.
analizând gradul de cunoaștere
a legii penale aplicabile în
materia aface rilor de către
managerii și executivii din cadrul
întreprinderilor, se constată o
realitate ușor surprinzătoare,
respectiv necunoașterea sau
cunoașterea necorespunzătoare
a dispozițiilor legale penale din
domeniul afacerilor. Pe baza
propriei experiențe, am
constatat că sunt oameni de
afaceri care nu cunosc
dispozițiile penale din materia
prevenirii și combaterii evaziunii
fiscale, spălării banilor sau
corupției în mediul privat.
Explicația ignorării sau a
cunoașterii insuficiente a
legislației penale din domeniul
economic este aceea că oamenii
de afaceri sunt prevalent
orientați spre scopul pentru care
desfășoară activitatea –
obținerea de profit – și mai puțin
sunt atenți sau preocupați de
chestiuni care nu par a contribui,
cel puțin direct, la obținerea de
plusvaloare. Într-adevăr, lipsa
unei preocupări speciale a
întreprinzătorilor în ceea ce
privește dobândirea de
informații din domeniul juridic
este o realitate care nu poate fi
trecută cu vederea, deoarece
persoanele care investesc
resurse în afaceri vizează,
aproape fără excepție, realizarea
unor avantaje materiale. Cum
spuneau romanii: finis
mercatorum est lucrum
(finalitatea întreprinzătorului
este profitul).
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„ghidul omului de afaceri. Cunoaşterea şi prevenirea
riscurilor de natură penală” este o carte scrisă în scopul
informării persoanelor care conduc afaceri sau care sunt
implicate în activitatea economică, arată, în prefața
lucrării, prof. univ. dr. mihai adrian Hotca. 
Ideea scrierii unei lucrări care să cuprindă date și
informații din domeniul dreptului penal al afacerilor,
utile managerilor și executivilor din cadrul organizațiilor
economice, a apărut ca urmare a constatării nevoii și
lipsei de pe piață a unui astfel de instrument.
Lucrarea este destinată, în principal, oamenilor de
afaceri, adică persoanelor care iniţiază, finanţează,
conduc sau supraveghează, într-o formă sau alta, fie
direct, fie indirect, întreprinderi. Informaţiile cuprinse în
acest ghid sunt utile nu numai pentru oamenii de
afaceri, ci şi pentru alte categorii de persoane implicate
în activităţi lucrative, cum sunt cele care deţin funcţii sau
exercită activităţi în domeniul resurselor umane,
contabilităţii, marketingului ori care îndeplinesc sarcini
executive în cadrul unei companii sau organizaţii
economice. Cei interesaţi vor găsi şi alte informaţii
necesare sau utile pentru derularea în bune condiţii a
activităţii (spre exemplu, proceduri de integritate şi
anticorupţie).
„oamenii de afaceri trebuie să posede un minimum de
informații referitoare la dispozițiile legale penale
aplicabile în domeniul economic”, afirmă autorii lucrării.
„Îndrăznim să spunem că deținerea unor cunoștințe din
domeniul legislației penale, aplicabile materiei afacerilor,
este esențială pentru persoanele care conduc afaceri sau
care sunt implicate la diferite niveluri în activitatea
economică, fie în actul decizional, fie în cel de
supraveghere sau control, deoarece există riscul ca
activitatea pe care o derulează să intre în coliziune cu
legislația penală”, subliniază autorii ghidului. 

ghidul omului de afaceri. Cunoașterea 
și prevenirea riscurilor de natură penală.
ediția a ii-a, revăzută și adăugită
ediție coordonată de: mihai Adrian Hotca
Autori: Norel Neagu, mirela gorunescu, laura maria Stănilă,
Alexandru Sitaru, Alexandru Claudiu galetschi, 

valentin radu, mihai ene, Augustin zăbrăuțanu, marius tite
Publicat de: editura universul Juridic
Data apariției: ianuarie 2021
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„Dintotdeauna, domeniul afacerilor a fost unul foarte
riscant, putând să aducă fie profit, fie pierdere”,
semnalează experții de la book City, în textul de
descriere a produsului.
În prima parte a lucrării, autorul și-a îndreptat atenția
către acele infracțiuni specifice domeniului afacerilor
prevăzute în Codul penal, cum sunt: abuzul de încredere,
abuzul de încredere prin fraudarea creditorilor, bancrută
simplă, bancruta frauduloasă, gestiunea frauduloasă,
înșelăciunea, înșelăciunea privind asigurările, deturnarea
licitațiilor publice, exploatarea patrimonială a unei
persoane vulnerabile, delapidarea, obținerea ilegală de
fonduri și deturnarea de fonduri. a doua parte a lucrării
este dedicată infracțiunilor specifice reglementate de
Legea societăților comerciale nr. 31/1990.
„Realitatea a demonstrat nevoia de a reglementa cât
mai strict domeniul afacerilor, necesitatea de a stabili
anumite cerințe privind nivelul capitalului social, care
constituie o garanție a creditorilor, reguli privind
majorarea, menținerea sau reducerea capitalului social,
reguli privind folosirea bunurilor societății, standarde de
raportare financiară, reguli privind atragerea de capital
de la persoane fizice și juridice, precum și sancțiuni în
cazul încălcării dispozițiilor normative”, subliniază cei de
la book City. generos în comentarii și explicații, Neculai
Cârlescu ne propune o incursiune în hățișul acestor
reglementări, pe care trebuie să le stăpânească,
deopotrivă, specialiști în drept, oameni de afaceri, juriști
și economiști din managementul societăților comerciale.
Lucrarea „Drept penal al afacerilor. Infracțiuni prevăzute
în Codul penal și în Legea societăților” cuprinde capitole
distincte pentru infracțiuni prevăzute în Codul penal și
infracțiuni prevăzute în Legea societăților, precum și un
studiu privind necesitatea și limitele incriminării, o
analiză a normelor de incriminare. Un capitol aparte îl
constituie cel referitor la soluții practice.

Drept penal al afacerilor. 
infracțiuni prevăzute în Codul penal 
și în legea societăților
Autor: Neculai Cârlescu
Publicat de: C.H. beck
Data apariției: 2018
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Lucrarea cuprinde o tratare aprofundată a legislației
interne din domeniul afacerilor, ținându-se cont de
toate modificările și completările intervenite până în
prezent, suntem informați în cuvântul de descriere,
publicat de Compania de Librării bucurești.
Ediția a 7-a conține prezentarea infracțiunilor din
această ramură a dreptului penal conform celor mai
actuale modificări legislative atât naționale, cât și
europene. Noua ediție mai include și o amplă analiză
teoretică a infracțiunilor, precum și practică judiciară
relevantă în domeniu.
Lucrarea se adresează deopotrivă specialiștilor din
domeniul administrării justiției, studenților,
doctoranzilor, cât și tuturor celor interesați.
Din cuprins, teme precum: Dreptul penal al
afacerilor ca parte a dreptului penal; Infracțiuni
privind societățile și infracțiuni care privesc grupurile
de interes economic; Infracțiuni privind monopolul
de stat și oficiul Național al Registrului Comerțului;
Infracțiuni privind regimul fiscal și financiar;
Infracțiuni privind regimul bancar și infracțiuni
privind regimul cambiei, biletului la ordin și al
cecului; Infracțiuni privind dreptul de proprietate
intelectuală.
“Revizuirea și adăugirea noii ediții s-au realizat, în
principal, în contextul evoluției legislative în
domeniul dreptului penal, lucrarea de față
reprezentând o abordare complexă, de actualitate, a
dreptului penal al afacerilor”, ne spun autorii, în
prezentare. În viziunea acestora, un alt punct forte al
ediției îl reprezintă faptul că abordarea infracțiunilor
referitoare la domeniul afacerilor s-a realizat prin
prisma schimbărilor legislative de ultim moment.
Totodată, este de menționat că au fost aplicate
revizuiri și completări consistente la majoritatea
capitolelor lucrării. Colectivul redacțional și-a propus
și a reușit să aplice o structură aptă de a face
lucrarea inteligibilă și ușor de parcurs. Rodul unei
documentări minuțioase, “Dreptul penal al afacerilor
– Ediția 7” include ample referințe bibliografice.

Dreptul penal al afacerilor – ediția 7
Coordonator: Alexandru boroi
Autori: mirela gorunescu, ionuț Andrei barbu, 
bogdan vîrjan, iulia-elena Nistor

Publicat de: C.H. beck
Data apariției: 2021
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„Plecând de la ideea că este important ca oamenii să tragă
toate învăţămintele furnizate de istorie şi să nu-i uite pe
Hitler, Stalin sau alţi ticăloşi care s-au perindat pe scena
societăţii, se constată că, uneori, suferim de un soi de
ablepsie (orbire) în ceea ce priveşte pericolele asociate
obiectivelor urmărite”, arată prof. univ. dr. av. mihai adrian
Hotca, în editorialul „Impactul inteligenţei artificiale (Ia)
asupra vieţii sociale şi afacerilor”, care deschide ediția.
Editorialul îşi propune să facă o analiză a corelaţiei dintre
conştiinţă, conştienţă, inteligenţă artificială şi inteligenţa
mixtă, în scopul evaluării impactului Ia asupra mediului
afacerilor.
În cuprinsul revistei, augustin zăbrăuțanu semnează articolul
informativ și de analiză „Noutăţi legislative”, Laura Stănilă îi
pune la curent pe cititori în legătură cu „Inteligenţa artificială
şi riscul în afaceri”, iar andrei Dorin băncilă le aduce în
atenție „măsurile de probaţiune. Prezentare generală”. De
asemenea, Cristina Viișoreanu ne vorbește „Despre creditare
– regim juridic, vulnerabilităţi şi interferenţe cu dreptul
penal”, iar Cătălin oncescu prezintă „Decizia nr. 1/2020 -
Completul pentru dezlegarea unor chestiuni de drept în
materie civilă”. La capitolul „Jurisprudenţa CEDo şi CJUE”,
Norel Neagu supune lecturii „Tranzacţii între persoane
afiliate şi dreptul de deducere a TVa în Cauza Campsa
Estaciones de Servicio Sa (C-285/10)”. Interviul numărului îl
are ca protagonist pe prof. univ. dr. av. Viorel Roş.
Conform autorilor, printre obiectivele asumate de Revista
Română de Drept Penal al afacerilor se regăsesc: abordarea
unor subiecte sau teme de actualitate ori interes pentru
juriștii și economiștii care își desfășoară activitatea în
domeniul dreptului penal al afacerilor, precum și pentru
întreprinzători; tratarea unor subiecte sau teme relevante,
conexe domeniului dreptului penal al afacerilor, a căror
cunoaștere este importantă pentru juriști și pentru
protagoniștii din mediul economic; abordarea unor aspecte
interdisciplinare, care prezintă interes atât pentru juriști, cât
și pentru specialiști din alte domenii, precum sunt
economiștii sau consultanții fiscali.

revista română de drept penal 
al afacerilor nr. 1/2020
Director: mihai Adrian Hotca
redactor șef: Dan lupașcu
Publicat de: editura universul Juridic

Colecția: Periodice
Data apariției: Aprilie 2020
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independența 
sistemului judiciar

Un vector important în viziunea
decidenților de la bruxelles îl
reprezintă independența
sistemului judiciar. În
documentul redactat, Comisia
Europeană, bazându-se pe un
studiu propriu, arată că acest
aspect este perceput de
publicul larg ca situându-se la
un nivel scăzut, iar această
tendință s-a înrăutățit în ultimii
ani. În același timp, în rândul
întreprinderilor, percepția
asupra independenței
sistemului judiciar se situează
la cote medii. atât publicul larg,
cât și reprezentanții
întreprinderilor acuză
imixtiunile sau presiunile
exercitate de guvern și de
politicieni asupra justiției,
atunci când indică un nivel
scăzut al independenței
sistemului judiciar.
De asemenea, autorii
raportului consemnează că a
fost modificat, prin lege,
statutul judecătorilor și

procurorilor. astfel, legislația
actuală permite ministerului
finanțelor Publice (mfP) să
evalueze dacă o eroare
judiciară a fost comisă cu rea-
credință sau din neglijență
gravă și, ulterior, să inițieze
acțiuni de recuperare
împotriva judecătorilor pentru
prejudiciul cauzat prin
hotărârile pronunțate. Într-o
situație de acest gen, instanța
trebuie să determine în primul
rând dacă hotărârea în cauză
conține o eroare judiciară și
dacă partea prejudiciată ar
trebui să primească o
despăgubire, fără ca
judecătorul care a pronunțat
hotărârea contestată să fie
implicat în această primă
procedură judiciară.

Nivel bun de digitalizare

România are un nivel în
general bun de digitalizare a
justiției și depune în
continuare eforturi în vederea
dezvoltării suplimentare a
acestuia, în opinia Comisiei

Europene. Specialiștii de la
bruxelles remarcă faptul că
trimiterea citațiilor și
monitorizarea etapelor
procedurilor judiciare se pot
face online și, de asemenea,
introducerea unei acțiuni
poate fi efectuată prin mijloace
electronice în majoritatea
instanțelor. În schimb, numai
unele hotărâri sunt accesibile
online. Se depun în prezent
eforturi în vederea
îmbunătățirii sistemului de
management al cauzelor, care
va fi utilizat pentru a identifica
numărul de hotărâri definitive
în care instituțiile publice sunt
debitori sau creditori,
subliniază raportul. 

lupta anticorupție 
are un cadru instituit

În România, cadrul legislativ și
instituțional pentru lupta
anticorupție este în mare
măsură instituit, apreciază
oficialii Comisiei Europene.
„România dispune de un cadru
strategic național cuprinzător

în domeniul luptei
anticorupție, bazat pe
participarea largă a diferiților
actori instituționali de la nivel
național și local”, se arată în
raport. „Instrumentele de
prevenire se bazează pe
planuri de prevenire a
corupției elaborate de fiecare
instituție participantă prin
autoevaluări și evaluări ale
riscurilor și pe metodologii
stabilite de comun acord,
precum și pe evaluări inter
pares”, menționează
documentul. Totuși, Indicele
de percepție a corupției al
Transparency International
acordă României un scor de
44 din 100, care ne situează
pe locul 19 în Uniunea
Europeană, astfel că numai 8
țări membre se poziționează
mai jos. La nivel mondial, ne
clasăm pe locul 70 din 180, în
condițiile în care media
globală este de 43 de puncte
(cu un punct mai puțin decât a
obținut România) și numai 59
de țări din lume sunt creditate
cu peste 50 de puncte. 

Primul raport al Comisiei europene
privind statul de drept arată cu degetul
punctele slabe ale româniei
Comisia europeană a publicat, la sfârșitul lunii septembrie 2020, primul raport anual privind statul de drept în ue.
Documentul face referire la contribuțiile în această direcție din partea fiecărei țări membre și abordează atât evoluțiile
pozitive, cât și cele negative, înregistrate în întreg spațiul comunitar. Comisia subliniază, în cadrul raportului, că
românia, alături de bulgaria, este monitorizată încă de la aderarea din 2007, prin mecanismul de Cooperare și de
verificare (mCv), ca măsură tranzitorie menită să faciliteze eforturile susținute ale româniei de reformare a sistemului
judiciar și de intensificare a luptei împotriva corupției.
Sunt evaluate patru teme principale, considerate deosebit de relevante pentru situația statului de drept: sistemele
naționale de justiție, cadrele anticorupție, pluralismul și libertatea mass-mediei, precum și alte aspecte instituționale
legate de sistemele de control și echilibru.
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ANi dispune de resurse puține

agenția Națională de
Integritate (aNI) continuă să
aibă rezultate bune, însă
eficacitatea sa este pusă la
încercare de slăbirea cadrului
său legislativ și de împuținarea
resurselor de care dispune,
precizează documentul CE. aNI
este responsabilă cu
cercetarea conflictelor de
interese de natură
administrativă, a
incompatibilităților și a averilor
nejustificate, și a avut
rezultate bune până acum.
Sancționarea
incompatibilităților și a
conflictelor de interese este un
element important în
prevenirea corupției. aNI a
pus, de asemenea, la punct,
instrumente solide de
prevenire a conflictelor de
interese de natură
administrativă, în special în
domeniul achizițiilor publice, și
a derulat campanii generale de
sensibilizare, inclusiv cu privire
la alegerile naționale și locale.

ANAbi a înregistrat progrese

agenția Națională de
administrare a bunurilor
Indisponibilizate (aNabI) este
pe deplin operațională.
misiunea aNabI este de a
asigura o creștere a ratei de
executare a deciziilor de
confiscare dispuse în procesele
penale, printr-o administrare
eficientă a bunurilor
sechestrate care sunt
repartizate agenției de către
procurori și judecători. De
asemenea, în opinia CE,
agenția a înregistrat progrese
în ceea ce privește dezvoltarea
unui sistem național integrat
de monitorizare a măsurilor
luate de autorități în fiecare
etapă a procesului de
recuperare a bunurilor.

expertiză limitată la CNA

Constituția consacră dreptul la
libertatea de exprimare,
precum și dreptul de acces la
orice informație de interes
public. Legea audiovizualului

stabilește misiunea și
componența autorității de
reglementare din domeniul
mediatic, Consiliul Național al
audiovizualului (CNa).
Instrumentul de monitorizare
a pluralismului mass-mediei,
„The media Pluralism
monitor” (mPm 2020),
evaluează independența și
eficacitatea autorității în
domeniul mass-media ca fiind
cu risc scăzut. Executivul de la
bruxelles subliniază însă
expertiza limitată a unora
dintre membrii numiți și lipsa
unui consens cu privire la
norme. Din vizita efectuată în
țară de reprezentanții CE
reiese că bugetul alocat de
stat pentru finanțarea
activităților CNa a fost afectat
de criza declanșată de
pandemia de CoVID-19, iar
autoritatea nu dispune de
personal suficient, în special
având în vedere sarcinile
suplimentare care îi revin,
legate de mediul digital. În
ceea ce privește
autoreglementarea în sectorul

presei, normele profesionale
sunt stabilite la nivelul
redacțiilor de ziar sau al
editorului. mPm 2020
consideră „îngrijorător” faptul
că nu există garanții specifice
ale independenței editoriale și
nici norme profesionale,
prevăzute fie în legislație, fie
prin autoreglementare. 

lipsă de transparență în presă

Nu pare să existe o
transparență deplină cu privire
la identitatea proprietarilor de
mijloace de informare,
semnalează Comisia
Europeană. au intervenit
sesizări potrivit cărora
publicitatea de autorități este
utilizată de stat ca metodă de
exercitare a influenței. mPm
2020 semnalează că acest
lucru implică un risc ridicat la
adresa pluralismului mass-
mediei. Potrivit părților
interesate, există lacune în
legislație în ceea ce privește
cerințele de publicare, acesta
fiind considerat un factor care
contribuie la lipsa de
transparență și la potențialul
de utilizare abuzivă. 
De asemenea, distribuirea
discreționară a fondurilor
aferente publicității de stat
este un instrument utilizat de
autoritățile de stat pentru a
influența mass-media, în
special la nivel local. Deși
libertatea de exprimare este
recunoscută de Constituție, iar
accesul la profesia de jurnalist
nu este supus niciunei
restricții, au fost raportate mai
multe probleme care decurg
din punerea în aplicare a
cadrului legislativ. 
mPm 2020 constată unele
probleme legate de protejarea
libertății de exprimare și
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consideră că aceste probleme
tind să fie mai degrabă
rezultatul unei puneri în
aplicare defectuoase, decât al
cadrului legislativ propriu-zis.
Legislația menită să protejeze
demnitatea și reputația
persoanei impune ca aceste
interese să fie puse în balanță
cu libertatea de exprimare.
mPm 2020 raportează
inconsecvențe în interpretarea
legii și remarcă „gravitatea”
sancțiunilor aplicate
jurnaliștilor în acest context.

Proces legislativ 
bine reglementat

Procesul de elaborare și
promulgare a legilor este bine
reglementat, existând inclusiv
o structură instituțională
extinsă, care garantează
existența unui sistem de
control și echilibru, punctează
Comisia în raportul său.
Procedura legislativă obișnuită
este însă adesea escamotată
prin utilizarea frecventă a
ordonanțelor de urgență ale
guvernului (oUg). Constituția
prevede că adoptarea oUg
este posibilă numai în cazuri
excepționale și atunci când
este justificată având în vedere
caracterul său urgent, și că
este exclusă în cazul anumitor
categorii de legi, cum ar fi
legile constituționale sau legile
care afectează drepturile
fundamentale. Cu toate
acestea, diferitele guverne care
s-au succedat au recurs la
oUg-uri pentru a legifera în
numeroase domenii, inclusiv în
domeniul justiției și al
chestiunilor electorale și în
domenii care afectează
drepturile fundamentale, ceea
ce pune sub semnul întrebării
calitatea legislației, securitatea

juridică și respectarea
separației puterilor în stat.
Spre deosebire de procedura
legislativă obișnuită, în cazul
oUg-urilor nu există nicio
obligație de consultare și nu se
poate exercita control
instituțional.

Schimbări imprevizibile

modificările legislative sunt
însă de multe ori imprevizibile
și de o calitate defectuoasă. În
opinia CE, acestea ridică semne
de întrebare din perspectiva
protejării interesului public.
Conform părților interesate
instituționale, sunt modificate
mult prea des acte legislative
cheie, în condițiile în care
scopul modificărilor este
adesea neclar, iar legile
rezultate, contradictorii.
modificările rapide ale
legislației prin intermediul
oUg-urilor și lipsa securității
juridice au un efect negativ și
asupra climatului investițional.
În diverse domenii de politică,
Parlamentul a inițiat și a
adoptat în ultimii trei ani
numeroase modificări
legislative ale acelorași legi,
care includeau modificări
contradictorii. În cursul
procedurii legislative, Consiliul

Legislativ își exercită adesea
prerogativa de a evidenția
caracterul contradictoriu al
proiectelor de modificări,
precum și posibilele
incompatibilități cu Constituția,
dar avizele sale sunt doar
consultative. o mare parte din
propunerile legislative
adoptate de Parlament sunt
atacate la Curtea
Constituțională înainte să fie
promulgate.

Probleme constituționale 
în pandemie

În contextul pandemiei de
CoVID-19, România a declarat
starea de urgență, arată autorii
raportului. Starea de urgență a
fost declarată de președintele
republicii la 16 martie 2020, cu
încuviințarea Parlamentului. În
acest context, România a
notificat Consiliului Europei o
derogare de la obligațiile care îi
revin în temeiul Convenției
europene a drepturilor omului.
În urma unei cereri din partea
avocatului Poporului
referitoare la amenzile care
puteau fi aplicate, printre
altele, pentru nerespectarea
normelor de carantină, Curtea
Constituțională a statuat că
dispozițiile contestate erau

neconstituționale. În viziunea
Curții, aceste dispoziții
restricționau sau afectau
drepturile și libertățile
fundamentale ale cetățenilor
sau ale instituțiilor
fundamentale ale statului.
acestea trebuia adoptate
printr-o lege, ca act oficial al
Parlamentului, și nu prin
intermediul unei ordonanțe de
urgență.

Consultare pur formală

În ciuda cadrului existent, nu
se recurge într-o măsură
suficientă la evaluări ale
impactului și la consultări
publice. Cu toate că proiectele
de acte normative sunt
transmise spre analiză și
aprobare autorităților publice
competente numai după
finalizarea consultării publice,
procedura de consultare este
considerată de specialiștii
Comisiei ca fiind pur formală.
astfel, numeroase autorități
locale și centrale nu pun la
dispoziția publicului proiectele
de legi propuse, astfel că nu
permit dezbaterea publică pe
marginea acestora, și invocă
adesea rațiuni de urgență sau
de securitate națională pentru
a limita transparența.
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